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ÚVODNÍ SLOVO

v  naší farnosti prožíváme na pozadí pasto-
rální konstituce o církvi v současném světě 
pastorační rok RADOST A  NADĚJE a  jsem 
přesvědčen, že načasování je v  Boží režii. 
I když byla Konstituce napsána před padesá-
ti lety, je stále aktuální, možná víc než tehdy. 
Ocituji z ní několik odstavečků, které k nám 
živě promlouvají: „Radost a naděje, smutek 
a úzkost lidí naší doby, je i  radostí a nadě-
jí, smutkem a úzkostí Kristových učedníků, 
a není nic opravdu lidského, co by nenašlo 
v jejich srdci odezvu…. Proto Koncil nemůže 
jako sounáležitost, úctu a  lásku k  celé lid-
ské rodině, do níž je začleněn, dokázat vý-
mluvněji, než že s ní o takových problémech 
začne rozhovor, přinese do něho světlo 
čerpané z evangelia a dá lidstvu k dispozi-
ci síly potřebné ke spáse, které církev pod 
vedením Ducha svatého dostává od svého 
Zakladatele….
Aby církev splnila tento úkol, musí neustále 
zkoumat znamení doby a vykládat je ve svět-
le evangelia“….. GS 1, 3, 4 odst.
Jaká jsou velká naléhavá znamení doby?
Je jich celá řada, mně se jeví nejnaléhavější 
tři: 1. narůstající množství rozpadů manžel-
ství a rodin, a velké zpochybňování smyslu 
manželství a rodiny, 2. narůstající množství 
ohnisek válek a  napětí v  různých částech 
světa, 3. z  toho plynoucí velké stěhování 
národů z mnoha částí světa do evropských 
míst blahobytu a pokoje.
A  hledání odpovědi ve světle evangelia 

na tato velká znamení doby?
Směrem k  manželství a  rodině mimořádný 
synod 2014, 30 katechezí papeže Františka 
na toto téma a před týdnem skončený řádný 
synod o  manželství a  rodině v  současném 
světě.
Směrem k  velkým konfliktům v  národech 
a mezi národy výzva k usmíření v mimořád-
ném milostivém Roce Božího milosrdenství, 
který začne 8. prosince. A také mírotvůrné 
cesty papeže Františka, např. Kuba a USA.
Směrem k tomu třetímu, velkému „stěhová-
ní národů“ směrem k  našemu národu mne 
velice zaujal úvodník biskupa Václava Ma-
lého v devátém čísle zpravodaje pražské ar-
cidiecéze. Částečně ho ocituji: „Žádný stát, 
tedy ani naše republika, není národně ho-
mogenní. A to je ku prospěchu celé společ-
nosti. Kdo jiný než katolíci by měl přispívat 
k  lepšímu vzájemnému poznávání se s  pří-
chozími či už trvale usazenými cizinci? Kato-
lický znamená všeobecný, universální, tedy 
otevřený a vítající možnost poučit se z jina-
kosti druhých…. Pokud jsme jako katolíci 
opravdu zakotvení v pestrobarevné křesťan-
ské tradici, jejímž zdrojem je sám vzkříšený 
Pán, pak přece nemusíme mít strach z jeho 
stop v životech lidí jiných kultur a tradic. Zá-
leží na nás, zda umíme číst znamení doby… 
Zahlédnout otisky Pánova působení a  jeho 
darů v  druhých nám pomáhá obdivovat se 
jeho velkorysosti a  univerzálnosti cesty 
k Bohu, na niž jsme pozváni všichni.“
Milí bratři a  sestry, zvu vás všechny k  po-
znávání velkých i  malých znamení doby 
a k hledání Božích odpovědí na ně v evan-
geliu i Gaudium et spes. Dělejme to v rovině 
osobní, rodinné, farnostní i širší. A modleme 
se za to! Žijeme v krásné, ale velice náročné 
etapě lidských dějin. V  Pánu máme naději 
i sílu! Všem vám ze srdce žehná 

P. Josef Brtník, váš farář

Milí bratři a sestry, čtenáři Kobylístku,
ZPRÁVY Z FARNOSTI

Díky za příspěvky na misie

Na Papežské misijní dílo se o Misijní neděli 
18. 10. ve sbírce při bohoslužbách vybralo 
v naší farnosti 27.200 Kč a při prodeji Mi-
sijního koláče 30.100  Kč. Děkujeme vám 
všem, kdo jste jakýmkoliv způsobem při-
spěli, finančně, časově nebo koláčně.

P. Josef Brtník

Setkání rodičů dětí k  přípravě na 
první svaté přijímání

Bude v  pondělí 2. 11. v  19.10 ve farní 
knihovně. Týká se to dětí, které chodí už 
alespoň 2 roky do náboženství, a  alespoň 
jeden z  rodičů žije praktické křesťanství 
ve společenství církve. Dítě je zpravidla 
žákem třetí třídy, ale výjimky mladšího 
věku jsou možné. Určující je zralost dítě-
te k tomuto kroku víry. To posuzují rodiče 
v rozhovoru s knězem.

P. Josef Brtník

Adventní trhy
Všem, kdo by se chtěli podílet na již tradič-
ních adventních trzích hand made výrobků 
v naší farnosti! Tento rok v neděli 6. prosin-
ce. Tvořivosti se meze nekladou, každý něco 
umí. Můžete háčkovat, plést, šít, malovat, 
tvořit z proutí, papíru, vosku, keramiky, za-
vařovat nebo péct cukroví a tak podobně. Je 
možno i s proplacením materiálu. Konečným 
záměrem by měl být hezký dárek třeba pod 
stromeček. Letošní výtěžek bude věnován 
opět našemu Salesiánskému středisku mlá-
deže. Kdokoli by se chtěl podílet na vyrábě-
ní nebo pomoci s prodejem, kontaktujte mě, 
prosím, pro bližší informace na mailu, nebo 
telefonu (nejlépe SMS). Děkuji! 

Jitka Čaplová
jitkacaplova@atlas.cz, 777 217 989

Kdo je Duch svatý a co dělá?

Jak mohu být naplněn Duchem svatým 
a prožít život na plno? Srdečně zveme vás, 
kdo byste se chtěli nad těmito tématy za-
myslet, zastavit se, vyslechnout si před-
nášky a diskutovat spolu s ostatními
v  příjemném prostředí mimo Prahu o  ví-
kendu 14. a 15. listopadu. Témat k zamyšle-
ní o Duchu svatém se ujme salesián P. Josef 
Kopecký ml., hudební doprovod včetně so-
botního večera chval povede skupina Kai-
ros, organizaci víkendu zajistí tým kurzu 
Alfa pro dospělé. Zvány jsou i rodiny s dět-
mi, rádi bychom pro vás při konání před-
nášek a  diskusních skupinek zajistili hlí-
dání dětí s programem.
Součástí bude i  sobotní odpolední pro-
cházka a  nedělní eucharistická boho-
služba. Zájemci o  podrobnější informace 
a  o  účast na víkendu se mohou hlásit na 
farní email níže, přes webové stránky far-
nosti v rubrice akce, nebo telefonicky do 5. 
listopadu.

Tomáš Redlich, 
farnost.kobylisy@sdb.cz
283 029 141, 777 053 394

Pravidelná zastavení s  Donem 
Boskem
v letošním roce, kdy slavíme 200 let od na-
rození Dona Boska, zveme všechny jeho 
sympatizanty, dobrodince, farníky, členy 
Salesiánské rodiny a  zaměstnance salesi-
ánských děl ke společnému setkávání se 
v  duchu jeho spirituality. Každý třetí pá-
tek v  měsíci se v  kostele svaté Terezičky 
sejdeme na „Měsíční zastavení s  Donem 
Boskem“ podle jeho doporučení prožít je-
den den v měsíci jako přípravu na šťastné 
setkání s  Pánem v  hodině naší smrti. Za-
stavení začínají farní mší svatou v  18.30 
a  pokračují slovem hlavního představené-
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ho salesiánů na daný měsíc, tichou adorací 
před Nejsvětější svátostí, osobními přímlu-
vami, modlitbou za toho, kdo první z  nás 
zemře, mariánskou modlitbou a  slůvkem 
na závěr. Konec setkání je ve 20.15. Termí-
ny do konce roku: 20. 11. a 18. 12.

Vašek Kuchař

Mamky sobě
Zpověď? Proč? Musí to být? Vždyť je to po-
řád dokola! Kdo dnes zpovídá? A co mi řek-
ne? ….
Milé maminky, pokud vám hlavou běží po-
dobné otázky, pak přijďte 5. 11. na další se-
tkání v rámci programu „Mamky sobě“ na 
téma „Svátost smíření“. Hostem bude pa-
ter J. Vývoda. Začátek v 9.30 v katechetic-
ké místnosti (parkování kočárků od 9.15). 
Hlídání dětí zajištěno.
Láska, po níž ona tolik touží. Úcta, kterou 
on tak zoufale potřebuje.
Jak vystoupit z bludného kruhu neporozu-
mění ve vztahu? Je možné, aby se řešení 
skrývalo v  jediném biblickém verši? Milé 
maminky, zvu vás na další setkání v rám-
ci programu „Mamky sobě“. Tématem bude 
kniha „Láska a  úcta“, s  níž nás seznámí 
Veronika Mokrejšová. Sejdeme se opět 1. 
čtvrtek v měsíci, tedy 3. 12. v 9.30 v kate-
chetické místnosti Emauzy (parkování ko-
čárků od 9.15). Hlídání dětí zajištěno. 

Petra Axmanová

Rekordní výtěžek podzimního bazaru
Ve dnech 29. a 30. září se v prostorách far-
ního sálu uskutečnil další z  pravidelných 
bazarů dětského oblečení, jehož výtěžek 
jsme se rozhodli věnovat na charitní pro-
jekt na podporu uprchlíků. Oba dva dny 
se nesly ve znamení pilné práce, zájem byl 
opravdu veliký. Sál se již v úterý dopoled-
ne zaplnil, či spíše přeplnil oděvy a další-

mi věcmi určenými k  prodeji. Mnoho lidí 
doneslo oděvy určené přímo pro uprchlí-
ky ze Sýrie. Bylo opravdu úžasné sledovat, 
kolik lidí kladně zareagovalo na výzvu, že 
výtěžek bazárku i zbylé oděvy jsou určeny 
primárně syrským uprchlíkům. S  oběta-
vou pomocí manželů Redlichových a mno-
ha dalších dobrovolnic z  řad kobyliských 
maminek se povedlo příval věcí zvládnout. 
Všem za jejich vydatnou pomoc patří velký 
dík!
Výsledkem práce je rekordní výtěžek ve 
výši 13.400  Kč, který byl předán ředitel-
ce Farní charity Zuzce Řehákové. (Jen pro 
porovnání: výtěžek jarního bazaru činil 
6.300  Kč.) Navíc se během konání baza-
ru vybralo na přímých finančních darech 
dalších 1.800 korun. Peníze budou využity 
pro skupinu 33 osob ze Sýrie, které zůstá-
vají v ČR, a z  těchto peněz budou pokryty 
mj. náklady práce na sehnání ubytování 
a  zaměstnání, také tím budou zajištěny 
prostředky na jejich život do doby, než do-
stanou podporu od státu.
Pokud by někdo z  vás měl čas a  chuť za-
pojit se více do práce Charity s uprchlíky, 
může kontaktovat Zuzku Řehákovou pro-
střednictvím mailu: dobrovolnictvi@pra-
ha.charita.cz
Drtivá část zbylého oblečení byla předána 
také Charitě pro syrské uprchlíky, něko-
lik málo kusů oděvů také putovalo do azy-
lového domu na Praze 7 a  jedné mamince 
v nouzi na Moravě. 
Věříme, že jarní bazar, který se uskuteč-
ní začátkem dubna, bude mít také takový 
úspěch, jeho výtěžek poputuje znovu na 
konkrétní charitativní účel. A bude-li tře-
ba, pomůžeme opět syrským uprchlíkům.

Za tým organizátorů Štěpánka Syrová

ZPRÁVY Z FARNOSTI

Setkání s válkou

V  září a  říjnu se v  Kobylisích uskutečnily 
dvě debaty, které vtáhly i nezasvěcené do 
probíhajícího válečného konfliktu v  Sýrii 
a do uprchlické krize. První debata se ko-
nala 25. 9. s Čechosyřanem Chalidem Bita-
rem a  uprchlíky z  Iráku spojená s  konzu-
mací arabské speciality – tzv. falafelů – na 
jejíž přípravě se mohl podílet každý, kdo 
dorazil s předstihem.
Chalid vyrůstal v Sýrii ve smíšeném man-
želství české maminky a syrského otce. Do 
Česka odešel po maturitě, jeho rodiče však 
stále žijí oba v Sýrii na pobřeží, kde zatím 
není situace tak kritická jako v jiných čás-
tech Sýrie, neboť zde žijí Assadovi příbuz-
ní, a tak tuto část diktátor nebombarduje. 
Chalid vtáhl všechny do pozadí a  vývoje 
syrské války, kterou dle jeho názoru es-
kaloval právě především Assad, když za-
čal střílet do demonstrantů požadujících 
demokratické reformy. „Když srovnáme 
počet obětí, které má na svědomí Assad, 
a počet obětí, které má na svědomí Islám-
ský stát, tak Assad zabil mnohonásobně 
více lidí. Bohužel už zabil i  většinu umír-
něné opozice, takže nyní je skutečně složi-
tá otázka, koho v konfliktu podpořit.“ 
Chalid se taktéž podivoval nad českou ne-
návistnou reakcí vůči uprchlíkům. „Jest-
li se bojíte, že těch pár stovek uprchlíků 
může změnit Česko, tak si říkám, jak pev-
ně si tedy Češi stojí za svými hodnotami, 
když si je proti pár cizincům nedovedou 
udržet.“

Petr Novák

Ve vězení za pomoc uprchlíkům
Druhá debata se konala s  novinářkou 
Magdalenou Sodomkovou v neděli 18. září 
po mši svaté. Vyprávění Magdaleny o  ná-
vštěvě Řecka, Maďarska a  Srbska, přes 

které se nyní snaží uprchlíci dostat do Ev-
ropy, doplňovaly fotografie jejího kolegy 
Lam Duc Hiena. Magdalena líčila absurd-
ní situace, které je potkaly v Maďarsku: na 
příklad 24hodinové zadržení ve vazbě za 
pomoc uprchlíkům, vyhození z  restaura-
ce a zmlácení číšníkem, když chtěli jednu 
syrskou rodinu pozvat na večeři či abso-
lutní chaos na místech, kde policie uprch-
líky zadržovala. 
Příběh jednoho z  uprchlíků, Mohama-
da Farzata, jeho manželky a jejich tří dětí 
hodně vystihuje důvody, proč tolik rodin 
odchází ze Sýrie. “Čtyři roky války stačily. 
Děti nemůžou vyrůstat v uprchlických tá-
borech, moje rodina se musí dostat do Ně-
mecka, děti musejí studovat. Máme tam už 
část rodiny a  rodina je to jediné, co nám 
ještě zbylo.” Plakal, když vyprávěl, jak jeho 
známí z  Damašku jsou na útěku nebo po 
smrti. Jak se denně na cestě do práce bál, 
že ho někdo zatkne. Do práce, z práce, ta-
táž story dvakrát denně.“ Bomb jsem se ne-
bál, ty vás vezmou rovnou do nebe. Nebo 
kam… Ale ten strach, že mi unesou dceru. 

Vlaďka Vojtíšková

Kdo jsou oni, kdo jsme my?
Novinářka Magdalena Sodomková bude 
znovu vyprávět o  putování se syrskými 
uprchlíky v  Maďarsku a  Řecku. Auten-
tické zážitky doplní fotografiemi válečný 
fotograf Lam Duc Hien. Přiblíží nám, co 
prožívají lidé na útěku v  dnešních dnech. 
Setkání se uskuteční 13. listopadu v 19.15 
ve farním sále.

Petr Novák

Pomoc rodině ukrajinského 
fotografa
Na konci setkání o uprchlících, které pro-
běhlo 25. září 2015 (viz článek “Setkání 
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s válkou” na jiném místě) se asi deset lidí 
z naší farnosti i mimo ni nabídlo pomoci li-
dem na útěku. 
Konkrétní potřeba pomoci na sebe nene-
chala dlouho čekat. Ukrajinský novinář 
a  kameraman ukrajinského televizního 
kanálu, který i  se svou manželkou a  dvě-
ma dětmi (5 a  13 let) letos na jaře uprchl 
z  Ukrajiny z  důvodů zajištění bezpečnosti 
sebe i své rodiny. Rodina žádá v České re-
publice o  politický azyl a  aktuálně potře-
buje ubytování a pomoc při zajištění škol-
ky a  školy pro své děti. Velmi rychle se 
podařilo najít byt, který je potřeba dovyba-
vit několika kusy nábytku. Hledání škol-
ních zařízení je v běhu. Rodina také hledá 
někoho, kdo jim pomůže zvládnout úskalí 
češtiny - nejlépe učitele češtiny pro cizin-
ce.
Pokud máte zájem zapojit se do pomoci li-
dem v nouzi, přijďte na setkání 13. listopa-
du v 19.15 ve farním sále.

Petr Novák

O  víře v  každodenním životě – 
svědectví muslima 
Na pátek 23. října pozvali organizátoři do 
farního sálu několik hostů, kteří vyznávají 
islám, aby nám vyprávěli o tom, jak proží-
vají víru v  každodenním životě. Za musli-
my promluvil pan Vladimír Sáňka z  mus-
limské obce v  Praze.  Jeho vyprávění bylo 
zajímavým svědectvím o  živém vztahu 
s  Bohem. „Modlitba je jedním ze základ-
ních pilířů života muslima. Bůh naši mod-
litbu nepotřebuje, ale každý, kdo se modlí, 
tak zažívá, jak mu modlitba prospívá.“ Při 
recitaci jedné z hlavních modliteb islámu, 
ale i  při sdílení dalších detailů a  hodnot 
si mohl každý uvědomit, kolik toho máme 
společného. Došlo i  na praktické dotazy, 
např. jak poznat, kterým směrem je Me-
kka, jak se očistit před modlitbou, když 

není voda. Zajímalo nás také, jak pan Vla-
dimír uvěřil a  jak konkrétně pomáhají 
muslimské obce uprchlíkům (je toho dost). 
Pěknou tečkou byla společná modlitba 
díků a proseb, amen zaznělo z úst křesťa-
nů i muslimů.

Lucka Ortiz

Roráty u Terezičky
Na konci listopadu vstoupíme do advent-
ní doby, ke které patří mše sv. s  rorátní-
mi zpěvy. Tento rok rorátní mše sv. budou 
i v naší farnosti, a to tři adventní pátky při 
ranní mši sv. – 4., 11. a 18. 12. Časy začátku 
bohoslužby zůstanou stejné: 6.30. Všichni 
jste srdečně zváni.

Marek Sklenář

Klub seniorů zve 
8. 11. Výstava p. Janáka - poutní místa - 
Svatá Hora
22. 11. Posezení a zpívání si s harmonikou 
Milana Miškaříka
6. 12. Duchovní obnova a film
Čas a  místo srazu budou oznámeny včas, 
sledujte prosím ohlášky při nedělních bo-
hoslužbách. Změna vyhrazena. Případný 
náhradní program bude vždy připraven.

Eva Kuchařová, Anežka Radinová

Pouť k Panně Marii Svatohorské
Srdečně zvu všechny zájemce k  vykonání 
nenáročné pouti na Svatou Horu. Setká-
ní se  koná ve farním sále v rámci aktivity 
klubu seniorů v neděli dne 8. 11. od 14.00. 
Zúčastnění se prostřednictvím dobových 
i současných pohlednic seznámí s historií 
tohoto nejznámějšího českého poutního 
místa. Současně si budou moci prohléd-
nout výstavou svatých obrázků, které jsou 
spjaty se Svatou Horou a uctívanou devoč-

ZPRÁVY Z FARNOSTI

ní soškou Panny Marie. K  vidění budou 
také dnes už vzácné originální rytiny z ob-
dobí kolem roku 1800. 

Jiří Janák

Živý růženec 9. 11.
Setkání společenství živého růžence bude 
v pondělí 9. 11. po večerní bohoslužbě. Na 
všechny se těší

Ludmila Růžičková 

Arcidiecézní setkání ministrantů 
2015
Milí mini-maxistranti, zveme vás na le-
tošní setkání všech ministrantů naší ar-
cidiecéze s  otcem kardinálem Domini-
kem Dukou, které proběhne v  sobotu 14. 
11. v  katedrále v  prostorách arcibiskup-
ství. Čeká nás společná mše svatá, kte-
rou bude sloužit otec kardinál Dominik 

Duka, společný oběd, odpolední hry a sou-
těže, poznání nových kamarádů a  minist-
rantů z  jiných farností naší arcidiecéze. 
Sraz v   sobotu 14. 11. v  8.00 před recepcí 
salesiánského centra. Návrat okolo 17.30 
tamtéž. S  sebou ministrantské oblečení, 
opend-card, nebo 2 lístky na metro, kartič-
ku zdravotní pojišťovny (stačí její kopie), 
dostatečně teplé oblečení (mše sv. bude 
v chladné katedrále), malou svačinku, pití, 
příspěvek 50 Kč na oběd.

Ladislav Banďouch, 739 657 997.

Středověká hudba v Bohnicích 
Srdečně zvu na další koncert z cyklu Kul-
turní Osmičky. Listopadový koncert v kos-
tele sv. Petra a Pavla 8. listopadu od 19.30 
bude ve znamení středověké hudby. Účin-
kuje kapela BraAgas a  těšit se můžete na 
středověké písně z  celého světa. BraAgas 
je jednou z nejvýraznějších hudebních sku-
pin v  žánru world music a  v  žánru lidové 
historické hudby. Skupina hraje od roku 
2007, má za sebou stovky koncertů, hraje 
doma v Čechách, na cestách po Evropě, ale 
i mnohem dál. BraAgas vydali již 5 desek. 
Podrobnosti o  koncertech najdete na 
stránkách www.osmicky.cz. Vstupné je 
dobrovolné, doporučené 100  Kč, vstup je 
bezbariérový.  Podrobnosti o  koncertu 
najdete na webu www.osmicky.cz a  face-
booku www.facebook.com/starebohnice. 
Modlitba se zpěvy z Taizé se koná v nedě-
li 1. listopadu od 19.00 v  kostele sv. Petra 
a Pavla.

Renata Molová
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ZPOVĚĎ aneb kobyliští zpovědníci prosí a informují

Lítost

je u svátosti smíření tím nejdůležitějším. Po vyznání (nebo těsně před rozhřešením)
je třeba slovně nahlas vyjádřit, že svých hříchů litujeme*

Další praktické poznámky pro zpověď v Kobylisích
 - před večerní bohoslužbou zpovídá kněz, který je zároveň celebrantem mše svaté. 

Musí ze zpovědnice odejít v 18.25. Přijďte raději včas a mějte pro to pochopení.
 -  pokud je před zpovědnicí víc lidí, buďte ohleduplní a svátost smíření zbytečně ne-

prodlužujte.
 -  ve zpovědnici si můžete kleknout nebo sednout.
 -  není nic špatného, když si ke zpovědi přinesete poznámky.
 -  před velkými svátky využívejte mimořádné příležitosti ke svátosti smíření, kdy je 

k dispozici delší dobu více zpovědníků. Nenechávejte to na poslední chvíli.
 -  potřebujete-li  víc času na svátost smíření nebo duchovní rozhovor s knězem, ne-

bojte se domluvit si schůzku. Stydíte-li se, požádejte někoho známého, ať vám se-
tkání zprostředkuje.

 *  Lítost lze vyjádřit například větou: 
  Všech svých hříchů upřímně lituji a s Boží pomocí se chci polepšit. 
  Lze použít vlastní slova nebo jiné vhodné formulace (jsou k dispozici ve zpovědnici). 

Nekonečná důstojnost lidské osoby 
Víra osvěcuje všecko novým světlem a zjevuje Boží úmysl týkající se celkového povolání člověka. Co soudí 
církev o člověku? Jaký je poslední smysl lidské činnosti na tomto světě? (GS 11)

Uplynulý pastorační rok jsme se zamýšleli 
nad církví, před tím jsme uvažovali, kým je 
darující se Bůh. Nyní nám Gaudium et spes 
přináší zamyšlení nad člověkem, které je 
prvním příspěvkem církve do onoho dialogu 
se světem, o  němž jsme se zmínili minule. 
Pojetí člověka bylo, je a bude klíčové – z jaké 
představy člověka vycházíme, tak s ním za-
cházíme. Vidíme to na totalitních režimech 
– deformované pojetí člověka a jeho určují-
cích prvků (svoboda, svědomí, důstojnost, 
nesmrtelnost) vede k   deformaci celé spo-
lečnosti. 
Proč by církev měla co říkat o člověku? Ne-
věnuje se mu snad řada humanitních oborů? 
Jistě, každý ze svého hlediska. K těmto dílčím 
přístupům má čím přispět i teologie jakožto 
nauka o  zjevujícím se Bohu, který člověka 
stvořil, člověku se nechává poznat, pozve-
dá jej z  jeho nedostatečnosti, osvobozuje 
od hříchu, aby nakonec mohl v  Bohu svůj 
život završit. Právě Kristovým učedníkům 
bylo zjeveno, odkud člověk pochází a  kam 
směřuje. Tato východiska slouží v  dialogu 
teologie s   antropologií, psychologií, socio-
logií, bioetikou i nejrůznějšími ideologiemi. 
Chce-li církev zůstat věrna svému poslání ve 
světě, musí hlásat pravdu nejen o Bohu, ale 
i o člověku.
Vznikl člověk evolucí, nebo stvořením? Je 
nesmrtelná pouze duše, nebo věříme ve 
vzkříšení těla? Vysloužíme si spásu vlast-
ním úsilím a  zbožností, nebo ji dostáváme 
jako dar? Je člověk osobou od početí, nebo 
od narození? Je bolest a utrpení trestem za 
hřích, nebo má nějaký smysl? Je morálka 
společenskou konvencí, nebo pochází shů-
ry? Co je smyslem lidské existence? „Jedině 

Bůh, který člověka stvořil k  svému obrazu 
a vykoupil ho z hříchu, dává na tyto otázky 
vyčerpávající odpověď, a to zjevením, které 
přišlo v Kristu, jeho Synu, jenž se stal člově-
kem“ (GS 41).

Člověk Božím obrazem
Základním východiskem křesťanské antro-
pologie je koncept člověka jako Božího ob-
razu.  To je nejradikálnější pravda o člověku, 
kterou kdy svět slyšel: Bůh člověka stvořil, 
aby byl jeho obrazem, aby se mu podobal, 
aby na něm spočinul odraz Boží vznešenosti 
a důstojnosti. Nic lepšího nemohlo člověka 
potkat! Perikopu o stvoření člověka k obra-
zu Božímu známe – pravidelně ji slýcháme 
na Bílou sobotu. Co ale o  člověku vlastně 
zjevuje?
Především skutečnost, že člověk je osobou, 
jedinečnou rozumovou bytostí, neopako-
vatelnou individualitou, s  vědomím a  vůlí, 
schopnou sebeurčení, jednajícím subjektem. 
Tato z  nitra osoby vycházející iniciativa se 
nazývá svoboda, nevšední znamení Božího 
obrazu v člověku (GS 17). Právě proto, že je 
svobodná, má osoba etickou hodnotu: může 
jednat dobro-volně, z  dobré vůle, směřovat 
k  nejvyššímu Dobru. Svoboda neznamená 
možnost volby, absenci vnějších limitů, ale 
zmocnění k dobru. Zmatená představa svo-
body jako supermarketů plných zboží, ote-
vřených hranic a možností beztrestně nadá-
vat, je jedním z ďáblových majstrštyků. 
Svoboda činí člověka odpovědným: Bůh ho 
proto vybavil vnitřním kompasem, vepsal 
mu do srdce zákon, který je nejtajnějším 
středem a svatyní člověka – svědomí. V po-
slušnosti svědomí spočívá lidská velikost 
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a  ani mylné svědomí neztrácí svou důstoj-
nost a zůstává měřítkem mravnosti (GS 16).
Tato mravní dimenze – schopnost volit dob-
ro – dává člověku absolutní hodnotu, dů-
stojnost. Věci a zvířata mají pouze relativní 
hodnotu, tedy cenu, tržní veličinu: lze je na-
hradit, vyčíslit, vyhandlovat, využít. Člověk 
není zvěcnitelný, má vnitřní důstojnost, kte-
rá mu nebyla udělena společností, ale vyplý-
vá ze statusu osoby jako obrazu Božího. Pro-
to náleží každému člověku – lhostejno zda 
sedí na trůnu, v base či na nočníku, zda je 
princem či chuďasem, katolíkem či ateistou, 
géniem či dementem, světcem či zločincem, 
embryem či dospělým, kosmonautem či ne-
andrtálcem – každý je obrazem Boha a těší 
se stejné důstojnosti, kvůli níž je lidská oso-
ba posvátná a nedotknutelná. Každý pokus 
zbavovat jednotlivce či skupiny důstojnosti 
je zločinem proti lidskosti a  oprávněně vy-
volává odpor. Hájení lidské důstojnosti patří 
mezi základní poslání církve ve světě. Proto 
koncil věnoval důstojnosti lidské osoby ce-
lou první kapitolu Gaudium et spes. Ze stej-
ného důvodu již neoslovujeme kněze Důstoj-
nosti a Velebný pane (zatímco biskupové se 
dosud s Excelencemi a Eminencemi nestihli 
rozloučit).

Člověk je bytostně vztahový
Bůh však není absolutní samotou, samojedi-
nou nejvyšší bytostí. Bůh je společenstvím 
milujících osob a být obrazem Trojjediného 
znamená být ve vztahu. Jako Bůh nemůže 
být jednoosobový, ani člověk není osobou 
sám o  sobě, ale existuje ve dvou komple-
mentárních vydáních, jako muž a  žena, je-
jichž vztah je životodárný: má moc dávat 
život. Božím obrazem se tak stává i  dyna-
mismus pohlavní podvojnosti člověka: jako 
v Trojici jsou osoby sobě navzájem Dárcem, 
Obdarovaným a Darem, i žena s mužem jsou 
neustálým vzájemným „odevzdávám se ti 
a přijímám tě“. 

Člověk nachází svůj smysl v přijímání a dá-
vání lásky; smět milovat je dar, který dává 
životu smysl. Osoba se uskutečňuje tím, že 
miluje: člověk potřebuje bližního, aby napl-
nil obraz Boží. Člověk je tím více sebou, tím 
více osobou, čím více je ve vztahu láskyplné-
ho sebedarování po vzoru Trojice Boží. Bytí 
osobou znamená být zaměřen k  osobnímu 
bytí druhého, k absolutnímu osobnímu bytí 
Boha. Právě tento personální vztah k Bohu 
je klíčem k  nesmrtelnosti duše: „Bůh totiž 
stvořil člověka k neporušitelnosti a učinil ho 
obrazem vlastní nepomíjivosti“, čteme v kni-
ze Moudrosti.  Spása je konečné a dokonalé 
spodobení člověka s Kristem, který je doko-
nalým obrazem Boha. 
Pokud kterýkoliv z  uvedených aspektů lid-
ské osoby pomineme, deformujeme tím 
člověka, z Božího obrazu se stává karikatu-
ra a  otevírá prostor pro nepravdivé nauky 
a  zhoubné ideologie. Bez konceptu obrazu 
Božího není pravda o člověku úplná. Konsti-
tuce nám to v článku 41 důrazně připomíná: 
„Žádným lidským zákonem se nemůže tak 
dobře zabezpečit osobní důstojnost a  svo-
boda člověka jako Kristovým evangeliem, 
svěřeným církvi. Evangelium totiž zvěstuje 
a  vyhlašuje svobodu Božích dětí, zavrhuje 
každé otroctví, které koneckonců pochá-
zí z  hříchu, má v  úctě důstojnost svědomí 
a jeho svobodné rozhodování.“

Franta Reichel

Rodina: Prarodiče, strýcové a tety 
Dnešní katecheze je věnována starým lidem, jimiž jsou v rodinném prostředí prarodiče, strýcové a tety. 
Zamyslíme se nad nynější problematikou jejich života a pozitivněji nad posláním, které je tomuto životnímu 
období vlastní, nad hodnotou a důležitostí jejich role v rodině. Učiním tak tím, že se s nimi ztotožním, 
protože také já k této věkové kategorii patřím.

Staří lidé jsou skartováni 
Díky pokrokům v  medicíně se prodloužil 
život, ale společnost se ve vztahu k  životu 
„nerozšířila“! Počet starých lidí se zvýšil, ale 
naše společnosti se dostatečně nezorganizo-
valy, aby jim udělaly místo náležitou úctou 
a  konkrétním ohledem k  jejich křehkosti 
a  důstojnosti. Dokud jsme mladí, jsme na-
kloněni starobu ignorovat, jako by to byla 
nějaká nemoc. Když pak zestárneme, zejmé-
na jsme-li chudí, nemocní a osamocení, za-
čneme vnímat mezery společnosti, která je 
programována na efektivitu a staré lidi dů-
sledně ignoruje. A staří lidé jsou bohatstvím, 
nelze je ignorovat.
Odborníci na Západě prezentují současnost 
jako epochu stárnutí: dětí je méně, počet 
starých lidí roste. Tato nevyváženost nás in-
terpeluje a představuje dokonce obrovskou 
výzvu pro nynější společnost. Kultura profi-
tu však nepřestává ukazovat staré lidi jako 
tíhu, „přítěž“. Nejenom neprodukují – uvažu-
je tato kultura - ale jsou břemenem. K čemu 
takové myšlení vede? K jejich skartaci. Je oš-
klivé vidět staré lidi odstrčené, je to ohavné, 
je to hřích! Zvykli jsme si, že lidé jsou skarto-
váni. Chceme odstranit náš zvýšený strach 
před slabostí a  zranitelností, ale tak vyvo-
láváme u starých lidí růst úzkosti, že s nimi 
bude zle zacházeno a  že budou opuštěni. 
Staří lidé jsou opuštěni nejenom materiál-
ně. Jsou opuštěni egoistickou neschopností 
přijímat jejich omezení, která odrážejí naše 
omezení, v četných obtížích, které dnes mu-
sejí překonávat, aby přežili v civilizaci, která 
jim nedovoluje se jí účastnit, ani říci svůj ná-

zor a podle konzumního modelu, že »jenom 
mladí mohou být užiteční a těšit se z života, 
nejsou ani bráni v úvahu. Staří lidé by měli 
být naopak pro celou společnost rezervou 
moudrosti našeho lidu. Staří jsou naší rezer-
vou moudrosti! Jak snadno lze uspat svědo-
mí, když chybí láska!“ A to se děje. 
Církev se nemůže a  nechce přizpůsobovat 
mentalitě nevšímavosti, a tím méně lhostej-
nosti a pohrdání vůči stáří. Musíme probou-
zet kolektivní smysl vděčnosti, vážnosti, 
přívětivosti, aby se staří lidé mohli cítit sou-
částí své komunity.
Staří jsou muži a ženy, otcové a matky, kteří 
byli před námi na stejné cestě, ve stejném 
domě a v našem každodenním boji o důstoj-
ný život. Jsou to muži a ženy, od nichž jsme 
dostali mnohé. Starý člověk není vetřelec. 
Staří jsme všichni, dříve či později, ale ne-
vyhnutelně, i  když o  tom nepřemýšlíme. 
A pokud se nenaučíme zacházet se starými 
dobře, budou pak s námi jednat stejně.
Církev, věrna Božímu Slovu, nemůže tuto de-
generaci tolerovat. Křesťanská společnost, 
ve které by blízkost a nezištnost už nebyly 
považovány za nezbytné, by spolu s  nimi 
ztratila svoji duši. Kde není úcta vůči sta-
rým, není budoucnost pro mladé.

Stáří je povoláním
Když jsem byl na Filipínách, tak mne oby-
vatelé Filipín zdravili slovy: „Lolo Kiko“, což 
znamená „dědeček František“. „Lolo Kiko,“ 
říkali! Nejprve je třeba zdůraznit jednu věc. 
Je pravdou, že společnost tíhne k tomu, aby 
nás skartovala, Pán však nikoli. Pán nás ni-
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kdy neskartuje. Volá nás, abychom jej násle-
dovali v  každém věku. Také stáří obsahuje 
milost a poslání, opravdové Pánovo povolá-
ní. Stáří je povoláním. Je třeba uchopit spiri-
tualitu seniorů. Díky Bohu nechybějí svědec-
tví světců a světic pokročilého věku.
Velmi mne oslovil „Den seniorů“, který jsme 
loni uspořádali tady na Svatopetrském ná-
městí, které bylo zcela zaplněno. Naslouchal 
jsem příběhům seniorů, kteří žijí pro dru-
hé, a také manželských párů, jak přicházejí 
a říkají: „Slavíme dnes 50. výročí – nebo 60. 
výročí - manželství“. Já říkám: Ukažte to mla-
dým, kteří brzo ochabují! Senioři dosvědčují 
věrnost. 
V  této reflexi je třeba pokračovat v církev-
ním i občanském prostoru. Evangelium nám 
v  tom podává velmi krásný, dojemný a  po-
vzbuzující obraz. Jsou to Simeon a  Anna, 
o nichž referuje evangelium o  Ježíšově dět-
ství napsané svatým Lukášem. Oba byli za-
jisté seniory: stařec Simeon a čtyřiaosmde-
sátiletá prorokyně Anna. Evangelium říká, 
že denně s  velikou věrností a  dlouhé roky 
očekávali příchod Boha. Chtěli vidět ten 
den, zachytit znamení, vytušit jeho svítání. 
Možná už byli také trochu smířeni s tím, že 
dříve zemřou. Jejich dlouhé čekání však tr-
valo celý život, neměli důležitější závazky 
než očekávat Pána a modlit se.  
Drazí prarodiče, drazí senioři, vyjděme po 
stopách těchto mimořádných starců! Staň-
me se také trochu básníky modlitby, zkusme 
hledat svoje slova, osvojme si ta, kterým nás 
učí Boží Slovo. Modlitba prarodičů a seniorů 
je velkým darem pro církev! Je to obrovské 
bohatství. A  velká injekce moudrosti také 
pro celou lidskou společnost, zejména pro 
tu, která je příliš zaneprázdněná, schváce-
ná a  roztěkaná. Někdo musí zpívat rovněž 
pro ně a opěvovat Boží znamení, modlit se 
za ně. Potřebujeme staré lidi, kteří se modlí, 
protože k tomu nám bylo dáno stáří. Modlit-
ba starých lidí je krásná. Babičky a dědečci 

jsou stálým „sborem“ velkého duchovního 
chrámu, kde jsou prosebná modlitba a chva-
lozpěv oporou společenství, které pracuje 
a bojuje na poli života.
Modlitba nakonec nepřetržitě očišťuje srd-
ce. Chvála a prosba k Bohu zamezují tomu, 
aby se srdce zatvrdilo v  zášti a  sobectví. 
Jak ohavný je cynismus starce, který ztra-
til smysl svého svědectví, pohrdá mladými 
a nepředává životní moudrost! A jak krásné 
je naopak povzbuzení, které starý člověk 
dovede dát mladému, jenž hledá smysl víry 
a života! To je opravdové poslání prarodičů, 
povolání seniorů. Slova prarodičů mají pro 
mladé zvláštní smysl a oni si to uvědomují. 
Slova, která mi moje babička napsala v den 
mého kněžského svěcení, nosím stále s se-
bou, mám je v breviáři, často je čtu a mám 
z nich užitek. Velmi bych si přál, aby církev 
čelila skartační kultuře tím, že bude překy-
povat radostí z nového objetí mladých a sta-
rých lidí! A  to je to, oč dnes prosím Pána: 
toto objetí!

Z katechezí papeže Františka vybrali Pavla 
a Tomáš Redlichovi, www.radiovaticana.cz 

(rubrika Svatý otec, Generální audience) 

Přímluvné modlitby 

Nebeský Otče, děkujeme Ti za bohatství 
zkušenosti a moudrosti, které nám dá-
váš skrze seniory, prosíme Tě, abychom 
k nim měli všichni úctu a vážili si jich.

Chválíme Tě, Pane Ježíši Kriste, že stáří je 
posláním a Tvým povoláním k následování. 
Prosíme Tě na přímluvu moudrých a zkuše-
ných světců za rozvoj spirituality seniorů. 

Duchu svatý, studnice moudrosti, naplňuj 
staré lidi svými dary, aby objevovali svou 
důležitou roli pro život společnosti, aby se 
skrze modlitbu stávali duchovními chrámy 
a darem pro rodiny, církev a všechny lidi. 

Úterky u Terky 
I  v  listopadu bychom Vás rádi pozvali na 
mládežnická setkávání, která začínají vždy 
v  18.30 společnou mší svatou. 3. listopadu 
se na přednášce, trefně nazvané Jádro pud-
la, pokusíme najít s  architektem a  teolo-
gem Prokopem Jirsou, co (nebo snad kdo?) 
je podstatou křesťanství. 10. listopad pak 
bude ve znamení diskusních skupinek. Kaž-
dý, kdo hledá možnost sdílet své názory, ale 
také být ve společenství, je vítán. 24. listopa-

du pak proběhne po klasické liturgii i večer 
chval v boční kapli. Následně nato ve dnech 
27.–29. listopadu bude možnost se zúčastnit 
duchovní obnovy pro adventní dobu (tzv. 
Advent stop). Rádi bychom Vám také po-
přáli, aby Vaše srdce v posledních listopado-
vých dnech při vzpomínání na zemřelé byla 
vždy naplněná vírou v milosrdenství našeho 
Pána.

Dominik Vachuda

Advent stop
Ve dnech 27.–29. listopadu vyjedou Úterky 
u  Terky, tak jako již v  minulých letech, na 
podzimní duchovní obnovu. Mělo by jít ne-
jen o  vnitřní usebrání se a  odpočinek, ale 
také o impulz do nadcházející adventní doby, 
abychom si třeba více uvědomili význam 
Vtělení v  našich životech. Proto pojedeme 
do Plzně, kde nás na tomto putování bude 
provázet P. Tonda Nevola, ředitel místního 

salesiánského střediska, a  svou přednáš-
kou nás uvede do tématu o vděčnosti. Místo 
však bude také pro hry a seznámení se, ale 
samozřejmě i pro ztišení a svátost smíření. 
Pokud Vás Advent stop zaujal, můžete se 
přihlašovat na farním webu v  sekci Akce. 
Těšíme se na Vás!  

Dominik Vachuda

Start Up
V říjnu proběhl první úterkový víkend toho-
to školního roku. O své zážitky a dojmy se 
podělí pár odvážlivců z řad účastníků.
O  víkendu 16.-18. října strávila skupina 30 
"Kobylisáků" v jedné malebné chaloupce du-
chovní akci jménem Start up. Na této akci 
bylo hlavní úkolem se přiblížit ostatním 
účastníkům Úterků a Bohu. :) První den, tedy 
v pátek, bylo hlavním úkolem se seznámit. 
Po seznámení jsme zjistili, že jsou mezi námi 
i dvě cizinky (ze Slovenska). Kromě pozná-
vání jejich kultury a zvyků byl duchovní pro-
gram a  večeře, která byla obzvláště dobrá, 
protože na celé akci vařily skvělé kuchařky, 
a tak jsme se všichni z akce vraceli o nějaké 
to kilo těžší. Následující den jsme se už roz-
dělili do úterkových skupinek (podle věku) 

a  v  nich měli samostatný program. Mimo 
to byl i  společný duchovní program, hraní 
nejrůznějších her a scének, u kterých jsme 
zjistili, že z nás nikdo moc nezná Epos o Gil-
gamešovi. :) Poslední den se už jen uklízelo 
a hodnotilo, co se nám na akci líbilo/nelíbi-
lo. Samozřejmě jsme jako správní křesťané 
z Kobylis zašli na mši a pak už hurá domů, 
abychom stihli v úterý Úterky (u Terky).

Josef Polášek

Lesní hájovna nedaleko Říčan nám třetí 
říjnový víkend poskytla zázemí pro nové 
nakopnutí v duchovním životě, prostor k za-
myšlení, ztišení, zábavě i sportu, ale hlavně 
k radosti z nových přátelství. A právě pojem 
"přátelství" byl také hlavním tématem naše-
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MLÁDEŽ MLÁDEŽ

Společná fotka 
ze Start upu.
◀

O pohár uhříně-
veského starosty, 
předávání diplomů.
▼

O pohár uhříněveského 
starosty, společné foto.

▼▼

ho výjezdu. Nad jeho smyslem, významem 
i definicí jsme se zamýšleli hlavně ve třech 
menších skupinkách, ve kterých se budeme 
scházet v úterý po celý následující rok. Naše 
podněty pak shrnula Anežka v  působivém 
povídání plném osobních zkušeností.
Po pohybové venkovní hře a vydatném a vý-
borném obědě vyplnily sobotní odpoledne 
tradičně workshopy. Letos jsme se mohli 
přiučit pekařskému umění v Pečení s Helen-
kou, loveckým dovednostem v  lukostřelbě 
nebo si užít spoustu legrace v  divadelním 
improvizačním bloku. Po večeři jsme se se-
šli na společnou večerní modlitbu se čtením 
žalmu, muzikou i tichem. Sobotní večer jsme 
zakončili sérií vtipných scének s poznávač-
kou a výbornými koláči z odpoledního peče-
ní. Na závěr jsme si všichni užili volný večer 
plný deskových her a po nedělní bohoslužbě 
odjížděli plni dojmů. 

Nakonec bych chtěla poděkovat týmu 
i všem zúčastněným za skvěle a smysluplně 
strávený čas. Všichni jsme se úspěšně po-
prali s nepřízní počasí i jazykovou bariérou, 
tudíž se již teď těším na další společně strá-
vený víkend! 

Justy Baziková

Start up bola vôbec moja prvá víkendovka 
s novým spoločenstvom tu v Prahe, a preto 
som bola plná očakávaní ale aj obáv. :) No 
musím priznať, že som ostala milo prekva-
pená. Tento čas sa nedá prirovnať ničomu čo 
som kedy zažila a ak mám slovami stručne 
charakterizovať tieto tri spoločné dni, tak 
ma nenapadá nič iné než krásni mladí ľudia, 
modlitba, radosť a samozrejme skvelé jedlo. 
:)

Kaťa Slušňáková

O pohár uhříněveského starosty
V  sobotu 17. 10. se asi 20členná skupinka 
chlapců a jejich doprovodu vypravila vlakem 
do Uhříněvsi, aby se chlapci zúčastnili flor-
balového turnaje O  pohár uhříněveského 
starosty. Nejenže se někteří na místě viděli 
poprvé, dokonce mnozí hráli ten den florbal 
také poprvé. Cesta vlakem utekla rychle, 
zaplnili jsme ji organizačními záležitostmi 
a  z  nádraží do školy, v  jejíž hale se turnaj 
konal, nebylo daleko. Chlapci si oblékli slu-
šivé dresy a byli v počtu 3 týmů (dvakrát ve 
skupině mladších, 3. - 5. tř. a jednou ve sku-
pině starších, 6. - 9. tř.) zapsáni a zařazeni do 
tabulky a postaveni do jednotlivých zápasů.
První zápasy, z  nichž každý trval 8 minut, 
byly rozpačité, ale s každým dalším zápasem 
bylo znát zlepšení, zejména v jejich souhře. 
Jejich nasazení bylo maximální od prvního 
zápasu. Jeden tým mladších obsadil páté 
místo, z celkového počtu devíti, a druhý tým 
mladších a  tým starších se probojovaly do 

semifinále. Doprovod každý zápas prožíval 
a nervy tekly nejvíc právě v semifinále, pro-
tože takřka každý zápas skončil nerozhod-
ně a prodlužoval se o nájezdy. Tým starších 
nakonec obsadil 3. místo a tým mladších se 
probojoval až do finále, ve kterém skončil na 
2. místě.
Po odehrání všech zápasů proběhlo slavnost-
ní předání pohárů, medailí a horalek. Každý 
bod v každém ze zápasů byl navíc proměněn 
v 5 Kč na pomoc hladovějícím dětem v Gha-
ně, v rámci projektu Děti dětem. Cestou zpět 
do Kobylis chlapci ve vlaku probírali dojmy 
z  odehraných zápasů a  odpočívali. Věřím, 
že kdyby mohli společně trénovat, z dalšího 
turnaje by odváželi oba poháry.

Olga Lisáková
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RODINĚ

Milé děti a milí rodiče,
v našem farním časopisu dnešním dnem budete nacházet novou rubriku věnovanou speciálně pro Vás - 
pro děti a rodiče, abychom mohli lépe prožívat a sdílet svoji víru a radost evangelia v rodinách. Věříme, 
že Vám díky různým hádankám, křížovkám, šifrám, ale také krátkým zamyšlením se nad evangeliem 
pomůžeme najít si na sebe v rodině více času a společně ho prožít. 

V listu Židům čteme, že Boží slovo je plné života a síly (Žid 4, 12). Papež František nás vyzývá 
k pravidelnému čtení Písma, když říká, že si máme každý den číst evangelium a promítnout 
se do dané události, představovat si, co se stane, a říkat Ježíši, co máme na srdci. Aby Boží 
slovo mohlo konat zmiňované zázraky, musí mít v našem životě své místo. Malou pomůckou 
je pro Vás také dětská nástěnka v kostele, na které každý týden najdete evangelium dané 
neděle.

P. Ladislav Banďouch

Evangelia, která uslyšíme během listopadu
Co Ježíš odpověděl Pilátovi na otázku: „Ty jsi tedy přece král?“
Chybějící slova doplň do křížovky. 
 1. Blahoslavení tvůrci ……, neboť oni budou nazváni Božími syny.
 2. Radujte se a ……., neboť máte v nebi velkou odměnu. 

Mt 5, 1 - 12a
 3. Potom se Ježíš posadil proti chrámové pokladnici a  díval se, jak lidé …… do po-

kladnice peníze.
 4. Přišla také jedna chudá vdova a dala dvě drobné mince.  Dala všechno, co měla, 

celé … živobytí.
Mk 12, 38-44

 5. Potom pošle anděly a shromáždí své ……..ze čtyř světových stran. 
 6. Nebe a země pominou, ale má slova ……….

Mk 13, 24-32 
 7. Moje ………. není z tohoto světa.
 8. Každý, kdo je z ……, slyší můj hlas.

Jan 18, 33b-37
 9. A tehdy lidé uvidí Syna člověka ……… v oblaku s velikou mocí a slávou.
 10. Až to začne, vzpřimte se a zdvihněte hlavu, protože se ….. vaše vykoupení.

Lk 21,25-28.34-36

RODINĚ

Anketa
Který světec tě nejvíce přitahuje a s 
jakou prosbou se k němu obracíš? 

Křížovka
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Co nás čeká
středa 4.11. SVÁTOST SMÍŘENÍ PRO DĚTI V kostele od 16 h

sobota 14.11. ARCIDIECÉZNÍ SETKÁNÍ MINISTRANTŮ Sraz v 8 h před recepcí, návrat okolo 
17:30

neděle 15.11. DRAKIÁDA Odchod od kostela na Velkou skálu 
ve 14 h, nebo sraz přímo tam kolem 
14:30

středa 25.11. ADVENTNÍ BRÁNA MILOSRDENSTVÍ Při dětské bohoslužbě v 17 h

sobota 28.11. TVOŘENÍ ADVENTNÍCH VĚNCŮ Ve farním sále od 9 h, žehnání věnců 
v 17 h v kostele

středa 2.12. PŘEDÁNÍ DARŮ PRO POTŘEBNÉ Při dětské bohoslužbě v 17 h

sobota 5.12. ADVENTNÍ OBNOVA PRO RODIČE Uzávěrka přihlášek 27.11. 

neděle 6.12. SVATÝ MIKULÁŠ Sv. Mikuláš přijde na agapé ve farním 
sále po deváté mši svaté

sobota 12.12. FLORBALOVÝ TURNAJ SHM - UHŘÍNĚVES Pro dvě věkové kategorie: 
a) 2000-2003
b) 2004-2006

RODINĚ

Zamyšlení na tento měsíc
V  neděli 1. listopadu slavíme Svátek Všech 
svatých.  Tento svátek je také závěrem 
evangelií posledních dvou měsíců, která se 
všechna týkala Božího království a naší ces-
ty do něho. Pán Ježíš nám dal na cestu něko-
lik dobrých rad a taky slíbil, že pro všechny 
jeho přátele je v  Božím království připra-
vené místo. Jaké Boží přátele neboli svaté 
znáš? Určitě si vybavíš sochu patronky  na-

šeho kostela - sv. Terezie z Lisieux sesílající 
z nebe déšť zlatých růží, či dokonce její rodi-
če, které nedávno  - 18. října svatořečil papež 
František.  Proč myslíš, že se stali svatými? 
A co mají tito lidé, které si představuješ, spo-
lečného? Zamysleme se, čím nám jsou vzo-
rem. Toužíš být svatý i Ty?

Za dětský tým Vilma Dingová 
a Hanka Tomiczková

Za tetami na Tetín aneb výlet pro děti a rodiče
Sraz v 9.30, ohleduplný čas pro ranní sobot-
ní vstávání. Běžíme ještě koupit svačinu, 
a pak už míříme k Terezičce na sraz.  Z dál-
ky vidíme malý hlouček. Je jasné, že chybí 
Blažkovi. Tadeáš natahuje, David protestuje: 
chybí hlavní kamarádi. Naštěstí se připojí na 
nádraží.
Hlouček se rychle rozrostl a  z  Kobylis nás 
vyráží nejméně 30. Míříme do Berouna, od-
tud na Tetín za svatou Ludmilou. Berounské 
nádraží dýchá budovatelskou architekturou 
časů naštěstí dávno minulých. 
Láďa upozorňuje na možnost doplnit zásoby 
ve stáncích nádražní haly. Rodiče preventiv-
ně nakupují kávu, aby se posilnili na den se 
svými ratolestmi. Presso s mlékem za 15 ko-
run v  dobré kvalitě rozradostní nejednoho. 
Vyrážíme od rozkopaného nádraží do ma-
lebných kopců Berounska. 
U lesa nás čeká představovací hra: Nejen se 
představit, ale i  sečíst věk a  výšku zúčast-
něných. Výsledek odprezentovat se sirkou 
mezi zuby. Chlapci už hrají fotbálek na zdej-
ším poli. Vypadá to, že by jim bylo dobře 
i bez pouti. Smůla, jdeme dál. Tiše obdivuji 
rodiče s kočárky a nosítky. Naštěstí už jsme 
bez těchto potřeb. Drobné maminky utu-
žují kondici za solidární pomoci ochotných 
tatínků. Chodící děti většinou nestačí pro-
testovat, starší kamarádi jsou dostatečným 

motivem.
Kolem poledne nás vítá Tetín. Mineme zdejší 
vinotéku, hasičskou nádrž a zabočujeme ke 
kostelu svaté Ludmily, kde máme domluve-
nou možnost bohoslužby. Čekají nás sestry 
cyrilometodějky, které místní kostel spravu-
jí a  bydlí na zdejší faře, kam nás po boho-
službě odvážně zvou na opékání buřtů. 
Modlíme se za naše babičky, a pak už vyráží-
me na faru.  Za chvíli plápolá oheň a začínají 
vonět buřtíky. Někteří tatínci i maminky bla-
ženě otvírají plechovky s pivem,  které jim 
sestry donesly ze svých zásob. Zdejší ratlík 
ukořistil jeden špekáček, stráží ho mezi 
předními tlapami a  radostně vrtí ocasem. 
Chlubí se, nebo se chce podělit o blaho dneš-
ního dne? Dvůr tichne, děti odbíhají s obě-
tavými zástupci rodičů na sousedící hřiště. 
Pijeme odpolední kávu a nic nám nechybí. 
Zpáteční vlak stíháme v relativním klidu. Je 
záhadou, jak se dá načasovat výlet se  sku-
pinou malých dětí tak, aby se stihl konkrét-
ní vlak. Láďa je obklopen dětmi, maminky 
švitoří, tatínci se usmívají a  rozkopané be-
rounské nádraží vítá poutníky, kteří tu ráno 
udělali takovou dobrou tržbu. 
City Elefant nás odváží ku Praze. Svět je 
malý:  Ke spící Johance v kočárku mezi seda-
dly se za chvíli přiřítí skupinka německých 
a českých studentů: a ejhle je koho zdravit, 

RODINĚ

sedí tu Honzík Svoboda a mladý Šustr. Tak 
má Anežka s Cecilkou na koho dorážet. Ho-
dinová jízda je naštěstí za námi. Hluk dětí 
a únava rodičů se mísí do večerní  touhy být 
doma ve vaně a v posteli. Loučení v Kobyli-

sích: díky a ahoj. Je fajn být spolu, jak v nedě-
li na deváté káže Láďa. Chvíli spolu jít, prožít 
den a vnímat krásu Bohem darovanou.

Veronika Nováková

Kalendář je ke sdílení: terezickaprodeti@gmail.com
Pro bližší informace sledujte dětskou nástěnku.
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Dušičkový týden
Milé děti, od neděle 1. 11. do neděle 8. 11. 
budeme prožívat speciální týden. První ne-
děli budeme slavit Slavnost Všech svatých 
a hned v pondělí Památku našich zemřelých 
babiček, dědečků, prostě všech, které jsme 
měli rádi. My všichni stejně jako každý rok 
můžeme pro jejich duše, které můžou být 
ještě v očistci, získat duchovní pomoc, aby 
se dříve mohli plně radovat u  Pána Boha 
v nebi. 
Této tzv. "duchovní pomoci" se říká plno-
mocné odpustky. Ty je možné získat nejdří-
ve v  neděli 1. 11. při návštěvě jakéhokoliv 
kostela splněním těchto tří podmínek: a) 
svátost smíření, b) svaté přijímání při mši 
svaté, c) modlitbou na úmysl papeže Františ-
ka + Otče náš a Věřím v Boha.

Dále potom ve dnech 1. - 8. listopadu je mož-
né získat po splnění těchto tří podmínek (sv. 
smíření, sv. přijímání, modlitba na úmysl 
papeže) každý z těchto dnů plnomocné od-
pustky pro duše v  očistci, když navštívíme 
hřbitov a pomodlíme se tam, třeba jen v du-
chu, za zemřelé. Abychom se mohli všichni 
připojit k  získávání odpustků pro naše ze-
mřelé a  splnit podmínku sv. smíření, bude 
ve středu 4. 11. možnost svátosti smíření pro 
děti od 16 hodin.

Stránku dětem připravila Hana Václavová

Prožití Adventu s dětmi v naší farnosti
Z  BOŽÍHO MILOSRDENSTVÍ SE NARODIL JEŽÍŠ. JEŽÍŠ NÁM OTEVÍRÁ BRÁNU 
K BOŽÍMU MILOSRDENSTVÍ.
Brána se v našem kostele stane symbolem pro letošní adventní dobu. Děti se budou moci 
do adventního putování zapojit a bránu umístěnou na nástěnce pomoci postupně otevírat.
Ve středu 25. 11. na bohoslužbě pro děti před 1. adventní nedělí připomeneme evangelium:

BDĚTE A MODLETE SE.
Děti, které se pomodlí za sebe nebo za druhé, dostanou hvězdičku, kterou budou moci 1. 
adventní neděli nebo následnou středu přišpendlit na nástěnce nad bránu. Nad bránou tak 
rozsvítíme celé nebe hvězd jako symbol naší modlitby v očekávání příchodu Ježíše. Ve středu 
2. 12. na bohoslužbě pro děti před 2. adventní nedělí připomeneme evangelium:

PŘIPRAVTE CESTU PÁNU. KAŽDÁ HORA AŤ JE SROVNÁNA. BLÍŽÍ SE NAŠE VY-
KOUPENÍ. KAŽDÝ ČLOVĚK UVIDÍ BOŽÍ SPÁSU.
Děti budou moci na dětskou bohoslužbu 2. 12. přinést svou nepotřebnou hračku, oblečení, 
knížku či cokoliv dalšího jako symbol úklidu. Tyto "hory" hraček a dalších zbytností symbo-
licky předají  na dětské bohoslužbě 2. 12. potřebným. Každé dítě dostane stopu, 
kterou bude moci přišpendlit na nástěnce. K  bráně tak povede mnoho cest vytvořených 
našimi stopami.

P. Ladislav Banďouch, Vilma Dingová, Hanka Tomiczková

Pokračování v prosincovém Kobylístku...
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Semináře pro rodiče
Centrum pro rodinu SaSM zve v listopadu na dva večerní semináře:

Čtvrtek 5. 11. od 18.30 (klubovna U Hro-
cha):  Jana Frantíková: „Když je toho na 
mě moc“
„V  jedné knize jsem četla, jak by si člověk 
měl rozdělit den. Kolik času má věnovat 
různým činnostem, např. péči o domácnost 
a  o  děti, zaměstnání, sportu, vzdělávání, 
hygieně, spánku – bylo to fascinující čtení, 
ale nevhodné pro matematiky. Autor opo-
menul, že den má 24 hodin. Mám dvanáct 
dětí a skoro čtyřicet let mám doma někoho, 
o koho se musím starat. 
Během setkání budeme tedy přemýšlet nad 
tím, jak zvládnout život, když je toho na nás 
moc – cílem je přežít, nejlépe s  úsměvem. 
A  ještě jedna dobrá zpráva – nejsme na to 
sami.“

Jana Frantíková

Čtvrtek 19. 11. od 18.00 (klubovna 
U  Hrocha): „Digitální technologie a  je-
jich vliv na děti“ 
Kladete si otázku, zda děti od počítačů a ta-
bletů odhánět, nebo jim nechat raději volný 
čas pro objevování a experimentování?  Za-
jímá vás, jak si nastavit pravidla využívání 
technologií u vás v rodině?
Cílem semináře je představit rodičům, jaké 
místo mohou ve výchově a  vzdělávání dětí 
zaujímat digitální technologie. Ukážeme si 
možné způsoby, jak nastavit pravidla pro vy-
užívání technologií tak, aby dítě plně využilo 
jejich potenciál, ale aby se zároveň nestaly 
jedinou náplní jeho času. V rámci semináře 
bude prostor pro diskusi a sdílení zkušenos-
tí mezi rodiči.
Seminář vede A. Z. Kupcová ze vzdělávací 
společnosti Scio. Cena za seminář:  100 Kč
Na oba semináře je potřeba se předem při-
hlásit. Přihlašování a bližší informace na tel. 
733 143 069, centrumprorodinu@sdb.cz.

Blanka Malcová

Kurz Zdravé výživy
V listopadu se v rámci dopoledních seminá-
řů pro maminky zaměříme na zdravou výži-
vu. Hostem bude ing. Daniela Záveská (nu-
triční terapeutka s dvacetiletou praxí). 
Út 3.11. Potraviny (bio, aditiva, alergeny, 
vady potravin, potravinové doplňky apod.)
Út 10.11. Výživa v těhotenství
Pá 20.11. Výživa dětí ve věku 1-3 roky
Út 24.11. Výživa předškolních dětí

Začátek seminářů je vždy v 9.30 v klubovně 
U Šakala. Cena je 50 Kč/přednáška. Při při-
hlášení na celý kurz je cena 150 Kč. Hlídání 
dětí je zajištěno v klubovně U Hrocha – pro 
děti je třeba vzít přezůvky a  podepsanou 
svačinu. Zájemce prosíme o  přihlášení na 
tel.: 777 182 712 nebo na klubmaminek@
sdb.cz.

Eva Klimánková

Tvoření adventních věnců
Srdečně zveme všechny zájemce na tradiční 
Tvoření adventních věnců, které proběhne 
v  sobotu 28. 11. od 9.00 – 12.00 ve farním 
sále. Veškerý potřebný materiál na věnce 
bude k  dispozici. Souběžně s  výrobou věn-
ců se uskuteční adventní tvoření pro děti. 
Od 17.00 pak bude žehnání věnců v kostele. 
Na seminář je potřeba se předem přihlásit 

a objednat se na konkrétní hodinu. Kontakt: 
centrumprorodinu@sdb.cz, tel.: 733 143 069. 
Zároveň hledáme dobrovolníky, kteří by se 
do organizace této tradiční a milé akce chtě-
li zapojit. Budeme rádi za každou pomoc. 
V případě zájmu se nám prosím ozvěte – viz 
kontakty výše. Děkujeme.

Blanka Malcová

Volná místa v kroužcích
V následujících kroužcích jsou dosud volná 
místa:
 • Tvořivá dramatika (děti 5-7 let) – 

středa 14.30-15.30
 • Flétna (2 místa) – pondělí od 17.00
 • Bosco crew – čtvrtek 16.15-17.15

 • Keramika pro dospělé – úterý od 
18.30 (jednou za 14 dní)

Přihlašování na www.salesianivali.cz. Bližší 
informace podá Maki Hanáková, tel. 605 554 
284, krouzky@sdb.cz.

Maki Hanáková

Smyčcové sexteto českých filharmoniků zahrálo 
v Kobylisích 
Dne 29. 9. 2015, po letní přestávce, se opět 
rozeběhl cyklus benefičních koncertů pro 
Salesiánské středisko mládeže. Další rok 
pořádání těchto koncertů zahájilo Smyčco-
vé sexteto českých filharmoniků ve složení: 
Bohuslav Matoušek (housle), František Host 
(violoncello), Jaroslav Pondělíček (viola), 
Otakar Bartoš (housle), Jan Šimon (viola) 
a Josef Špaček sen. (violoncello). 
V  úvodu vystoupili také ředitel střediska 
Václav Jiráček a vedoucí oratoře Dušan Va-
něk. Ten vtipně činnost oratoře přirovnal ke 
skateboardu, na kterém když se umí, je na 
to pěkný pohled, k fotbalovému míči, který 
sám o sobě moc zábavy nepřináší, ale když 
jsou k němu kamarádi, se kterými lze fotbal 
hrát, je to něco docela jiného a k pohlednici, 
jejíž tržní cena není vysoká, ale když ji ně-
komu pošleme s milým pozdravem, získává 
cenu, kterou penězi nelze vyjádřit.

Přátelská a  rodinná atmosféra se ani v no-
vém školním roce nevytratila, a tak jsme se 
například dozvěděli, že člen sexteta Josef 
Špaček toho dne slavil narozeniny. Josef sice 
nebyl rád, že to na něj jeho žena Eva prozra-
zuje, pročež do ní opakovaně žďuchal, aby 
toho nechala. To se Eva ovšem nedala. 
Na programu toho večera byli skladatelé 
Suk, Dvořák a Brahms. Jeden kus byl krás-
nější než druhý a  hudbu opět doprovázela 
projekce sezonně laděných obrazů. Byl to 
povznášející večer. 

Olga Lisáková
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FARNÍ CHARITA

PASTORAČNÍ RADA FARNOSTI

Tříkrálová sbírka
Milí koledníci, vedoucí a všichni, kdo se zají-
máte o tříkrálovou sbírku.
Už se nám pomalu blíží další Tříkrálová sbír-
ka, která bude probíhat od soboty 2. 1. do 
neděle 10.1.2016.
Stále hledáme koledníky, vedoucí skupinek 
a i Vás, kdo se chcete zapojit s pomocí obvo-
lávání koledníků a koordinací sbírky v naší 
farnosti.
Minulý rok se nám podařilo vykoledovat 
krásných 91 767,-Kč a pomoci tak mnoha li-
dem v  nouzi. Věřím, že i  další sbírka bude 
tak úspěšná.
Z  finančních prostředků získaných v  Tří-
králové sbírce 2016 budou podpořeny tyto 
projekty:

Arcidiecézní charita Praha
1. Pomoc migrantům a uprchlíkům
2. Stacionář pro seniory a charitní centrum 
v Příbrami
3. Pomoc běloruským dětem ze sociálně sla-
bých rodin
Farní Charita P8 Kobylisy
pomoc lidem, seniorům, rodinám a  dětem 
v nouzi v naší farnosti

Prosím ty, kdo se chtějí do Tříkrálové sbírky 
zapojit, neváhejte mě kontaktovat.

email: dobrovolnictvi@praha.charita.cz
Za Farní charitu Kobylisy Zuzana Řeháková, 

koordinátorka TSB v naší farnosti

Setkání pastorační rady farnosti dne 25. 10. 
Sešli jsme se po večerní bohoslužbě tradičně 
v místnosti Jeruzalém.
Projednali jsme návrhy na hosty pro chys-
tanou panelovou diskuzi o  dnešním životě 
katolíka v rodině a pro sobotní seminář o ro-
dině, návrhy témat pro seminář a přednášku 
o rodině. Členové PRF rozhodli, že konečný 
výběr témat pro seminář bude vyhlášen na 
základě hlasování farníků v  anketě na na-
šem farním webu. Nenechte si tuto příleži-
tost ujít.
Dalším bodem jednání byl výběr dalších kro-
ků pro uskutečňování našeho farního plánu. 
Dohodli jsme se, že se v době adventní připo-
jíme k již fungujícímu projektu Vánoce dál. 
Jedná se o  splnění vánočních přání dětem 
ze sociálně slabého prostředí. K  podnícení 

rozhovorů o našich nadějích, radostech, úz-
kostech i smutcích jsme připravili akci pro 
dobu postní. Bude určena těm, kteří chtějí 
své křesťanství prožívat ve spolupráci s dru-
hými. Můžete se těšit na příjemnou novinku. 
Během letošního pastoračního roku bychom 
rádi iniciovali širší zapojení farníků do ne-
dělních bohoslužeb. Jednou z  možností je 
příprava přímluv. Možná jste si všimli, že 
se jejich formát již změnil. Rozhodli jsme 
se požádat naše farní společenství o pomoc 
s  formulacemi společných přímluv. Naše 
přímluvy tak budou osobnější a  naše oči 
a uši pozornější k potřebám doby.
Příští setkání PRF proběhne 15. 11. opět v Je-
ruzalémě.

Veronika Semerádová

▲ Smyčcové sexteto českých filhar-
moniků. Foto: Archiv střediska

▲ Působiště sester Misionářek lásky 
v Zenklově ulici v Kobylisích
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REPORTÁŽKATOLICKÁ ZBROJNICE

Otestuj své vědomosti
Opět přinášíme pár kvízových otázek, na kterých si můžete ověřit své vlastní znalosti, tentokrát trocha 
církevních i salesiánských reálií a historie.

1.Latinský výraz purgativum znamená:
 a) očistec;
 b) omývání rukou při bohoslužbě;
 c) projímadlo.

2.Biblické jméno Ježíšova přítele Laza-
ra znamená:
 a) hebrejsky Eleazar, tj. Bůj je pomoc;
 b) latinsky Lazarus, tj. nemocný, posti-

žený, neduživý;
 c) toho, kdo pečuje o pacienty, odvoze-

né od slova lazaret.

3.Mezi tzv. sedm skutků duchovního 
milosrdenství nepatří:
 a) napomínat hříšníky;
 b) radit nerozhodným;
 c) evangelizovat nevěřící.

4.Kdo to jsou Církevní otcové?
 a) příslušníci církevní hierarchie, ne-

podléhající povinnosti celibátu 
a mající potomstvo;

 b) spisovatelé starokřesťanské doby (asi 
do 6. století);

 c) biskupové shromáždění na koncilu.

5.Prvním povoláním křesťana je:
 a) dodržovat Boží i církevní přikázání;
 b) poslouchat papeže;
 c) následovat Ježíše.

6.Kterým čtyřem světicím byl oficiálně 
přidělen titul učitelka církve?
 a) sv. Terezie z Avily, sv. Kateřina Sien-

ská, sv. Terezie z  Lisieux, sv. Hilde-
garda z Bingen;

 b) sv. Terezie z Avily, sv. Kateřina Sien-
ská, sv. Anděla z Foligna, sv. Fausty-
na Kowalská;

 c) sv. Terezie z Avily, sv. Terezie z Lisie-
ux, sv. Tereza z  Kalkaty, sv. Terezie 
Benedikta od Kříže.

7.Povinnost celibátu pro kněze římsko-
katolického ritu je:
 a) příkazem Ježíše Krista předaným 

skrze apoštoly celé církvi;
 b) pozdější církevní tradicí;
 c) dogmatickou skutečností.

8. V roce 325 se konal v Nicei (Nikáji) 
první ekumenický koncil, aby vyřešil 
spor o  status Ježíše Krista. Kde se na-
chází Nicea, místo konání koncilu?
 a) Jde o  město Iznik v  dnešním Turec-

ku;
 b) na francouzském pobřeží, dnešní 

Nice;
 c) jde o zaniklou obec, jejíž přesná po-

loha je dodnes předmětem diskuzí.

řešení: 1c, 2a, 3c, 4b, 5c, 6a, 7b, 8a.

Připravil Kazimír Večerka

Výlet seniorů do Odolena Vody
Sešli jsme se v  neděli 11. 10. už ve 13.30 
u stanice metra Kobylisy u autobusu 373. Se-
šlo se nás 17. Měla jsem radost!!!! Ve Zdibech 
přistoupil náš obětavý průvodce - pan Evžen 
Sayfried. Po cestě nás upozorňoval na obce, 
kterými jsme projížděli - Sedlec, Panenské 
Břežany- upozornil nás na Horní zámek, kde 
bydlel K. H. Frank, a  na Dolní zámek, kde 
bydlel říšský protektor Reinhard Heydrich, 
dále Dolínek- jeli jsme kolem rodného dom-
ku a památníku Vítězslava Hálka. Po chvilce 
jsme už byli na stanici Odolena Voda - u klu-
bu. Po vystoupení jsme došli na malý, sou-
kromý hřbitůvek barona Matyáše Fridricha 
von Riese-Stalburga, který se velmi zaslou-
žil o záchranu místního kostela. Potom jsme 
přišli na místní hřbitov - krásně opečováva-
ný. Pan Evžen nás upozornil na 15 náhrob-
ků - 15 místních chlapců bylo zastřeleno 
na konci války dvěma esesáckými ozbroje-
nými mladíky. Ze hřbitova jsme prošli kaš-
tanovou alejí - těch krásných kaštánků na 

zemi - a stáli jsme před barokním kostelem 
sv. Klementa. Přišel pan farář, otevřel nám 
kostel a  s panem Sayfriedem nás provázel. 
Něco o kostele: v  roce 1676 byla obnovena 
fara a  kostel byl zasvěcen sv. Klementovi. 
V  r. 1733 byl starý kostel  zbořen - hrozilo  
zřícení. Byla zahájena stavba nového barok-
ního kostela podle plánů Kiliána Ignáce Di-
entzenhofera. Stavba byla dokončena 1735. 
Vnitřní výzdobu v následujících pěti letech 
provedli jezuitští umělci. Chrám byl vysvě-
cen v září 1740. V roce 1863 po úderu blesku 
shořela věž a krov lodi. Naštěstí nebyla po-
škozena klenba s freskou ani zařízení koste-
la. Od poloviny 90. let minulého století jsou 
v  kostele prováděny restaurátorské práce. 
Na internetu si najděte, kdy je kostel ote-
vřen. Pan farář je velmi vlídný, milý a veselý 
člověk, je radost s  ním pobýt a  ještě vidět 
krásný skvost naší architektury tak blízko 
Prahy.

Anežka Radinová
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Kniha kardinála Waltera Kaspera o milosrdenství
Při své úplně první promluvě před nedělní 
modlitbou Anděl Páně dne 17. března 2013 
papež František uvedl: „V těchto dnech jsem 
četl knihu jednoho kardinála, kardinála Kas-
pera, schopného teologa, dobrého teologa… 
o  milosrdenství. A  tato kniha mi přinesla 
mnoho dobrého, ale.. nemyslete si, že dělám 
reklamu na knihy svých kardinálů! Tak to 
není! Dala mi však mnoho dobrého, mnoho 
dobrého… Kardinál Kasper řekl, že pocítit 
milosrdenství přináší změnu všeho. Je to to 
nejlepší, co můžeme pocítit. Proměňuje to 
svět. I  trocha milosrdenství činí svět méně 
chladným a  spravedlivějším. Potřebujeme 
dobře rozumět tomuto milosrdenství Boha, 
milosrdného Otce, který má takovou trpěli-
vost…“ Po pěti vydáních v Německu a mno-
ha překladech do jiných jazyků, vyšla letos 
tato kniha (původně z roku 2012) i v češtině. 
Milosrdenství se stalo hlavním tématem 
současného pontifikátu a  bude tématem 
i  nadcházejícího jubilejního svatého roku, 
který potrvá od 8. prosince 2015 do 20. listo-
padu 2016. Také proto by toto důležité dílo 
nemělo uniknout pozornosti.
Kardinál Kasper v úvodu připomíná, že téma 
milosrdenství bylo dlouhá léta „trestuhod-
ně opomíjené“ v  teologických příručkách 
(včetně jeho vlastních). Nepřítomnost te-
ologické reflexe ústředního biblického po-
selství o milosrdenství měla za následek, že 
„tento pojem poklesl na „měkkou“ pastoraci 
a spiritualitu a na bezkrevnou a bezmocnou 
ústupnost.“ Klasický důraz na Boha jako 
samo svébytné bytí (ipsum esse subsistens) 

byl z  pastoračního pohledu katastrofou. 
Takto abstraktně pojatý Bůh se zdál být vět-
šině lidí příliš daleko od jejich osobní situa-
ce. Zdálo se, že má velmi málo společného 
s  konkrétní situací světa. Poselství o  Bohu 
necitlivém vůči utrpení (tj. důraz na Boží ne-
schopnost trpět) je jedním z důvodů, proč se 
Bůh stal pro mnohé lidi cizím a nakonec lho-
stejným. Důležité je podle kardinála Kaspera 
uznání, že Boží spravedlnost je Božím milo-
srdenstvím, aniž bychom propadli druhému 
extrému, tedy banálnímu a bagatelizujícímu 
obrazu o  „milém Bohu“, který činí z  Boha 
dobromyslného kamaráda a nebere už váž-
ně Boží svatost a transcendenci.
Mám pocit, že nedostatečné chápání tématu 
milosrdenství ilustrují reakce některých ka-
tolických křesťanů, mimo jiné i v souvislosti 
s  letošní synodou biskupů o  rodině. Kniha, 
v níž kardinál Kasper téma milosrdenství ro-
zebírá z pohledu filozofie, Starého i Nového 
zákona, systematické teologie, církevní svá-
tostné praxe a zdůrazňuje potřebu „kultury 
milosrdenství“ je zásadní nejen pro pocho-
pení jeho návrhu ohledně změny v přístupu 
církve vůči rozvedeným katolickým křesťa-
nům žijícím v  civilním manželství z  února 
2014 (viz kniha: Evangelium o rodině: úvod-
ní projev k  připravované synodě o  rodině. 
Kostelní Vydří, 2014.), ale i  pro pochopení 
směřování současného papeže. 
KASPER, Walter. Milosrdenství: základní 
pojem evangelia – klíč křesťanského života. 
(Brno, CDK)

Martin Vaňáč

Kdo je pro Tebe Ježíš?
Jednoho dne bylo staršímu synovi (5. třída 
ZŠ) špatně, tak nešel do školy a zůstal jsem 
s ním doma. Když jsem se chystal do školy 
pro oběd, stěžoval jsem si, že bych si ještě 

potřeboval připravit zamyšlení na večerní 
kurz Alfa na téma „Kdo je Ježíš?“ Tak jsme se 
dohodli, že zatímco já dojdu pro oběd, on mi 
na papír napíše, kdo je pro něj Ježíš. Skuteč-

ně to udělal a byl jsem překvapen jeho vyjá-
dřeními. Během oběd jsem se ho ptal, proč 
volil uvedená slova, a  on mi vysvětlil, jak 
své vyjádření myslel. Díky němu jsem měl 
část zamyšlení hotovou a  zároveň jsem se 
přesvědčil, jak dobrým nápadem může být 
hledání odpovědi na otázku „Kdo je Ježíš?“. 
Pro zajímavost a po dohodě se synem nabí-
zím jeho text a poznámky z našeho rozhovo-
ru (čísla jsem do textu pro přehlednost vložil 
já). Může posloužit třeba i jako inspirace pro 
někoho jiného:
Po návratu s obědem mě doma čekal papírek 
s tímto nápisem: „Ježíš je pro mě pán života 
(1) a zachránce země (2), chytrý člověk (3). 
Zázračný muž (4). Nikdy nepoužíval meč, ale 
chytrost (5). A hodný otec národů (6).“
Zde je stručné shrnutí jeho vysvětlení pou-
žitých výrazů:
 1)  Pán života, protože zachránil 

a vzkřísil Lazara, svého dobrého pří-
tele. Nikomu život nevzal a ani niko-
mu neublížil, i  když ho chtěli zabít 
a vydírali ho.

 2)  Zachránce země, protože zachránil 
svět tím, že umřel.

 3)  Chytrý člověk, protože byl moud-
rý a  přikázání vysvětloval v  podo-
benstvích (dokonce i farizejům, kte-
ří ho nenáviděli). K  tomu uvedl, že 
taky zkoušel mluvit v podobenstvích 
a zjistil, že to není lehké

 4)  Zázračný muž, protože umí (ne 
uměl, ale stále umí) dělat divy. Např. 
očistit lidi od zlých duchů nebo zlo-
by a  od myšlenek na zlé věci (např. 
krádeže a vraždy).

 5)  Nikdy nepoužíval meč, ale chytrost. 
Nikdy nikomu neublížil, ani nikoho 
nezranil. Ani na Petra se nezlobil, 
když ho zradil. Připomněl jsem mu 
scénu z bible, kdy si Ježíš z provazů 
upletl bič a vyhnal z chrámu „proda-
vače dobytka, ovcí a  holubů i  smě-

nárníky“ (J 2,14-16). Tak pokračoval: 
Když se výjimečně rozzlobil, tak to 
bylo jen kvůli znesvěcení Boha (jeho 
otce), ale ani tak nikoho nezabil ani 
nezranil. K  té „chytrosti“ uvedl: Ne-
byl hlupák. Kdyby byl hlupák, tak 
by naložil jinak se svojí mocí, kterou 
měl od Boha. Např. by si silou pod-
manil celý svět.

 6)  Protože jeho Otec byl skutečným 
otcem celého světa, který všechno 
stvořil, jako Adama a Evu.

A ještě jsem mu položil záludnou otáz-
ku: A  jak vlastně Ježíš vypadal? Víme 
to?
Odpověděl: Jak Ježíš vypadal, to ani neví-
me a  je to jedno. Klidně mohl mít nos jako 
bambuli a mohl být plešatý. Na tom, co jsem 
o něm uvedl, by to nic neměnilo.

Martin Vaňáč
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Jak jsme na tom aneb zpráva o dotazníkové akci VII
Členové pastorační rady farnosti si občas na 
svých zasedáních kladou otázku, zda a  jak 
farníci reflektují činnost této rady. PRF je 
složena - vedle „profesionálů“ (faráře, farní-
ho vikáře, ředitele mužské a  ředitelky žen-
ské salesiánské komunity a  pastoračního 
asistenta) a  farářem přímo najmenovaných 
členů - též z laiků, které si vybrali jako své 
zástupce tajnou volbou farníci. V  dotazní-
ku byla položena následující otázka: „Co si 
o činnosti PRF myslíte, co očekáváte?“ Více 
než tři čtvrtiny respondentů – přesně 425 
z 557 - na tuto otázku buď vůbec neodpově-
děly, nebo jejich odpověď byla „nevím“, „ne-
myslím si o ní nic“, „neočekávám od ní nic“, 
„nemohu či nedokážu její činnost posoudit“ 
či „nezajímám se o ni“. Nechávám na posou-
zení laskavých čtenářů, zda zbývající jedna 
čtvrtina respondentů s  názorem na PRF je 
málo nebo moc! 
Ti, co názor na PRF mají, především oceňují 
snahu členů rady angažovat se pro farníky 
s  častým podtextem, že oni by na takovou 
činnost neměli dost času (pouze jeden farník 
napsal „Chci tam taky“ ). Většina responden-
tů, která vyjádřila svůj názor, soudí, že čin-
nost PRF je záslužná, potřebná a bohulibá, 
že členové PRF se snaží dobře fungovat (ač 
to mají ve farnosti s  tak početným názoro-
vým spektrem obtížné). Význam PRF spatřu-
jí zejména v tom, že radu považují za možný 
motor činnosti ve farnosti, který podněcuje 
aktivity, vytváří most mezi farníky a  fará-
řem a je dobrým facilitátorem komunikace. 
Rada je vnímána jako orgán farnosti, který 
zaznamenává potřeby farníků, posuzuje je 
v širších souvislostech a společně s farářem 
o  nich uvažuje. Tímto způsobem dochází 
k ujasnění priorit, jak v oblasti duchovního 
rozvoje, tak v  oblasti prohloubení vztahu 
farníků mezi sebou (v  rodinách a  dalších 
společenstvích) i  navenek směrem k  těm, 

kteří ještě nejsou Kristovci.
 PRF by dle názorů farníků měla vytvářet 
koncepční materiály v  šíři od duchovních 
aspektů až k  ryze praktickým otázkám 
ekonomickým, estetickým či vztahovým. 
Činnost PRF by však neměla ustrnout ve 
věčném – i když pochopitelném - plánování, 
měla by být více akční se schopností nad-
chnout farní společenství (obzvláště mladé 
lidi) nejen pro vzdálené cíle, ale zejména pro 
cíle krátkodobé, zabývat se více praktický-
mi otázkami „zde a nyní“. Nelze též přehléd-
nout hlasy, které vyjadřují jisté rozčarování 
z praktických výsledků činnosti PRF. Někte-
ří respondenti v  této souvislosti vyjadřují 
názor, že laičtí členové PRF nejsou v  pře-
nášení potřeb farníků do života místního 
církevního společenství dostatečně aktivní 
(někteří dokonce soudí, že při současném 
nastavení nelze být účinně aktivní), že ná-
měty nepřenášejí a  neprosazují dostatečně 
srozumitelně ani ve směru k  faráři, ani ve 
směru k  farníkům. A  tak nejrozumnějším 
postojem některých respondentů je vyjádře-
ní, že se intenzivně modlí za působení Du-
cha sv. pro činnost PRF, aby její aktivity byly 
zaměřeny na správné cíle a k jejich dosažení 
bylo použito správných prostředků.
K tomu, aby se výsledky činnosti PRF mohly 
výrazněji projevit v  životě farníků, je třeba 
nejen usilovat o  stále lepší systematickou 
činnost v  rámci PRF, ale též o  větší zájem 
o  výsledky této činnosti ze strany farníků. 
Zjištění, že pouze 41 respondentů! (tj. 7 %) 
si pozorně přečetlo minulý pastorační plán 
farnosti a  166 dalších (30 %) se jej dotklo 
alespoň zběžně, svědčí o fakticky malém do-
sahu dobře míněných snah PRF v čele s fa-
rářem. Vždyť pouze podrobné seznámení se 
s  písemným materiálem z  této dílny může 
vést jednak ke kritické diskusi k pastorační-
mu plánu, jednak ke kýženému pozitivnímu 

rozvoji naší církevní obce. Nestačí jen vědět, 
kde pastorační plán farnosti najdu (tak zně-
la omluvná formule v dotazníku pro aktuální 
neznalost textu – použilo ji 34 % responden-
tů), ale je třeba se s ním i seznámit a uvážit, 
zda podněty v  něm obsažené nejsou přece 
jenom dobrým návodem či alespoň podně-
tem k  přemýšlení a  praktickým impulzem 
pro můj aktuální život. Ostatně v současnos-
ti rozložené plakáty nad oltářními stupni by 
měly být stálou připomínkou nového Pasto-
račního plánu farnosti na rok 2015 - 2016, 
který byl v úplnosti zveřejněn v  Kobylístku 
(9/2015, str. 18 – 21). 
O aktuální činnosti PRF se lze dočíst i v jed-
notlivých číslech Kobylístku. Dotazníková 
akce ukázala, že informace tohoto druhu čte 
v tomto měsíčníku pravidelně 57 mužů a 101 

žen (což je dohromady 28 % respondentů) 
a  naopak zcela tyto informace přehlíží 65 
mužů a  80 žen (dohromady 26 % respon-
dentů). V této souvislosti je třeba uvést, že 
Kobylístek jako takový čte pravidelně 376 
respondentů (67,5 % - z nich mužů 131 a žen 
245) a dalších 150 lidí (26,9 %) jej čte občas.
K  dobré informovanosti o  životě farnos-
ti slouží i  farní web. Porovnání výsledků 
dotazníkové akce v  roce 2014 s  předcho-
zí obdobnou akcí v  roce 2009 ukázalo, že 
v  současnosti došlo k  výraznému nárůstu 
sledovanosti tohoto informačního zdroje, 
že se zejména téměř o polovinu snížil počet 
těch, kteří farní web nikdy neotevřeli (viz 
tab.). V této pozitivní tendenci nebyl zazna-
menán žádný rozdíl mezi muži a ženami.

Jistou známkou křesťanské dospělosti 
a opravdovosti je nesporně náš vztah k mod-
litbě, tedy způsob, jak přistupujeme k Bohu 
s díky, chválami a prosbami, jak poměřuje-
me svůj život božími parametry. Do dotazní-
ku jsme zařadili malou sondu do této privát-
ní sféry vnitřního života farníků a výsledky 
určitě nejsou nezajímavé a  jsou asi hodny 
naší sebereflexe. Dotaz zněl takto: „Jaká byla 
vaše včerejší večerní či podvečerní modlit-
ba?“ a respondenti byli vyzváni, aby zatrhli 
ty předznačené možnosti, které připadaly 
v  jejich případě v   úvahu.  Při hodnocení 
výsledků je třeba vzít v úvahu, že celá řada 

farníků hovoří o tom, že jejich nejdůležitější 
modlitební dobou je ráno, tedy že by výsled-
ky dotazu na modlitební aktivity mohly být 
snad v některých ohledech sumárně lepší.
Jestliže však vyhodnotíme otázku tak, jak 
byla položena, zjišťujeme, že 48 responden-
tů (8 %) sdělilo, že se z  nějakého důvodu 
zapomnělo večer pomodlit (respondent byl 
unaven, zapomněl, nemodlí se), že absence 
modlitby byla častěji zaznamenána u mužů 
než u žen (30:18) a že výskyt této skutečnos-
ti není markantně vztažen k  žádné věkové 
kategorii farníků. Navíc 17 respondentů 
se vyhnulo odpovědi na položenou otázku 

Farní web sleduji 2009 2014

pravidelně 1,8 4,7

někdy 9,3 47,2

nesleduji 88,9 48,1

celkem 100,0 100,0

Tab. Porovnání relativních četností (%) sledovanosti farního webu v  le-
tech 2009 a 2014 (v současnosti adresa www.terezicka.cz)
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o své modlitební praxi… (proč asi ?). 
Největší množství respondentů uvedlo (viz 
tabulka), že se modlilo vlastními slovy či 
prostřednictvím oficiálních modliteb církve 
(Otčenáš, Zdrávas Maria, Věřím, Růženec…), 
téměř každý pátý respondent hodnotil před 
Bohem svůj prožitý den a zpytoval své činy 
a opomenutí. Potěšitelným je zjištění, že té-
měř 20 % respondentů vzalo večer v rámci 
modlitby do rukou Písmo sv. (Zde je možno 
s radostí podotknout, že Nový a Starý zákon 
má ve své domácnosti k dispozici téměř ka-
ždý respondent, katechismus však zhruba 
dvě třetiny domácností, nějakou knihu s du-
chovním obsahem si zakoupila během jed-
noho roku zhruba třetina respondentů).
Nejčastější formou modlitby byla kombina-
ce oficiálních modliteb církve s  modlitbou 
vlastními slovy, kterou použila více než tře-
tina respondentů (190 lidí = 34,1 %), přičemž 
ovšem 116 z  nich přidalo k  těmto dvěma 
způsobům ještě něco navíc. 58 lidí (10,4 %) 
se modlilo pouze oficiální modlitby a  109 
farníků (19,6 %) naopak oficiální modlitby 
církve vůbec nepoužilo a hovořilo s Bohem 
buď pouze vlastními slovy (46 responden-

tů - 8,3 %), nebo vlastními slovy spojenými 
s nějakou další modlitební aktivitou (63 lidí 
– 11,3 %). Samotnou střelnou modlitbou „vy-
řídilo“ večerní modlitbu 34 respondentů (6,1 
%) a zazpíváním s dětmi 7 dotázaných.
Na závěr tohoto seriálu o  výsledcích do-
tazníkové akce je třeba znovu poděkovat 
všem 557 farníkům, kteří se akce zúčastnili 
a  kteří tímto způsobem dali najevo, že jim 
není osud farnosti u sv. Terezičky lhostejný. 
Popřejme též PRF a našemu faráři, aby jim 
výsledky dotazníkového šetření byly užiteč-
nou pomůckou pro péči o všestranný rozvoj 
farníků na cestě do nebeského království.

S nadějí, že jsem Vás moc neotrávil
Kazimír Večerka

Modlil se: Abs. č. %

vlastní slova 299 53,7

oficiální modlitby církve 282 50,6

zpytování svědomí 112 20,1

četba Písma sv. 110 19,7

krátká „střelná“ modlitba 107 19,2

duchovní četba a přemýšlení nad ní 67 12,0

večerní modlitby z breviáře 59 10,6

účast na mši sv. 55 9,9

zpěv a modlitba s dětmi 42 7,5

Tab. Volby předznačených odpovědí způsobu konání večerní modlitby 
(bylo možno zatrhnout  více možností) 
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proto na ochranu nosí při sobě vždy růženec 
a  nechodí samy. V  ulicích jsou tedy vídány 
minimálně ve dvou.

Z činnosti sester je asi nejznámější prá-
vě pomoc bezdomovcům. Jak vypadá?
Když jsem občas zašla k  sestrám, už jsem 
měla představu, jak práce s  lidmi bez do-
mova vypadá. Je to velmi vyčerpávající, ne-
vidíte téměř žádné změny k  lepšímu, žád-
né pokroky. Bezdomovci mají často velmi 
komplikované a nesnášenlivé povahy. Stále 
se vymlouvají, proč něco nejde. V  jejich ži-
votních příbězích se vždycky opakuje více 
důvodů, proč  takto žijí, a často si křivdy ne-
sou už od dětství. Nenaučili se žít v rodině, 
odpovědně pracovat, spolupracovat, nava-
zovat přátelství – dovedou se spolčit, ale ne 
spřátelit. Není tomu tak ale vždy. Dokážou 
si vypomoct, stejně jako se dokážou vzájem-
ně okrást. U sester se proměňují, leckdy se 
u  nich chovají jako beránci, ale v  tvrdém 
prostředí ulice jako vlci. Protože si povídá-
me pro Kobylístek, chtěla bych říct, že ve-
dle uspořádaných a  láskyplných rodinných 
vztahů považuji také práci salesiánů s dětmi 
a  mládeží jako dobrou prevenci bezdomo-
vectví. Hlavní přínos působení Sester Matky 
Terezy vidím v  tom, že mírní zlobu a  agre-
sivitu bezdomovců, učí je snášenlivosti. Po 
relativně krátké době to je na nich vidět. Ne-
jsou tak podráždění, uklidní se, mohou při-
jít, umýt se, najíst. Najednou s  nimi někdo 
jedná vlídně, mírně, usmívá se na ně. Tím se 
předchází šíření agresivity, uvolňuje se na-
pětí. 
Sestry jim poskytují to základní, co potřebu-
ji pro svoji existenci, ale pomáhají i na cestě 
k Bohu. Miska polévky je způsobem, jak bez-
domovcům ukazují, že je Pán má rád. S těmi, 
kteří se chtějí modlit, předchází podávání 
polévky modlitba a účastní se mše svaté. Se-
stry ale respektují, pokud se někdo nechce 
modlitby a mše účastnit, těm proto polévku 

podávají bez účasti na modlitbě  a mši. Mno-
ho z nich ale Boha hledá. Mohou přicházet 
opakovaně, čehož někteří možná zneužívají. 
Sestry pomáhají bezdomovcům i s vyřizová-
ním dokladů a jiných záležitostí, to ale není 
primární.

Bezdomovci jsou jedinou skupinou, 
které sestry pomáhají?
Kromě bezdomovců sestry pomáhají také 
rodinám, které jsou v nouzi. Jsou to většinou 
romské rodiny s více dětmi, nebo opuštěné 
matky s dětmi. Každou sobotu v domě sester 
probíhají programy pro děti, kde je sestry 
vyučují náboženství podle Dobrého Pastýře, 
který využívá prvky metody Marie  Montes-
sori. O prázdninách sestry pořádají pro tyto 
rodiny tábory v přírodě, kde si mohou rodiče 
trochu odpočinout a zároveň sledovat a učit 
se jak pracovat s  dětmi, které mají nějaké 
problémy. Pobyty jsou naplněny i duchovně, 
denně se konají mše, adorace a různé bese-
dy. O prázdninové pobyty je velký zájem. 
Pokud má někdo z  rodičů nebo dětí zájem 
o křest, sestry je připravují a o Velikonocích 
v kostele sv. Vojtěcha v Libni bývá slavnostní 
křest někdy až třiceti dětí a dospělých.  Se-
stry připravují také společné oslavy svátků 
během roku. Zvlášť na vánoční svátky, kdy 
nikdo nechce být sám, je takové společen-
ství důležité. Lidé vidí přirozenou dobrotu 
sester. Krásně připravené prostředí v domě 
je uklidňující a  pomáhá odstraňovat to zlé 
z jejich života. Lidem, kteří přicházejí na Vá-
noce do jejich domu, dávají sestry pocit, že 
nezůstali úplně sami. Když potom společně 
začnou zpívat koledy a  rozhlédnete se po 
tom davu, máte pocit, že všechno to snažení 
má smysl. Sestry také pravidelně navštěvu-
jí jiná charitativní zařízení, Psychiatrickou 
nemocnici Bohnice nebo ústavy pro seniory.

ROZHOVOR

Rozhovor s Ludmilou Zabranskou není obvyklým rozhovorem. Cílem tohoto rozhovoru je přiblížit činnost 
sester Misionářek lásky, které působí v Zenklově ulici v Kobylisích, kousek od našeho kostela. Protože 
ovšem sestry v souladu s pravidly jejich kongregace nemohou poskytovat rozhovory, posloužila k získání 
představy právě paní Ludmila, která je jejich letitou spolupracovnicí.

Zakladatelkou kongregace Misionářek lásky je bl. Matka Tereza, která v indické Kalkatě začala na ulici 
sloužit těm nejchudším a nejubožejším. Podle jejich zakladatelky se sestrám často říká Sestry Matky 
Terezy. Sestry se i nadále starají o nejchudší, dnes již v mnoha zemích světa.

Bydlíte v  blízkosti domu sester Misio-
nářek lásky v Libni. Jaké bylo sledovat 
jejich rozbíhající se činnost?
První dům Sester Matky Terezy v Praze 6 - 
Bubenči otevřela v květnu 1990 jejich zakla-
datelka Matka Tereza z Kalkaty při návštěvě 
Prahy. Do domu v Kobylisích se sestry pře-
stěhovaly v  roce 2002. Seznámila jsem se 
s nimi, když jsem jim přivezla nějaké obleče-
ní pro bezdomovce. Pozvaly mě dál a vyprá-
věly, co v domě plánují dělat. Nejdříve vařily 
čaj a  polévky pro bezdomovce a  později je 
začaly i  zapojovat, aby při vaření polévek 
pomáhali, například připravovali zeleninu. 

Jak je přítomnost sester vnímána ostat-
ními obyvateli blízkého okolí?
Zpočátku byli lidé nedůvěřiví a nesouhlasi-
li s  tím, aby do naší klidné ulice přicháze-
lo tolik bezdomovců, ale časem se situace 
zlepšila. Přestože je díky Matce Tereze řád 
vcelku známý, lidé se moc nezajímají o to, co 
tady sestry dělají. Často o nic řeknou jen: „ 
To jsou ty, co chodí po dvou.“  Jako by chtěli 
naznačit, že teprve nedávno začaly používat 
k chůzi jen dvě nohy, a mám pocit, že dost 
lidí na ně takto pohlíží. Matka Tereza po-
sílala sestry ve dvou, stejně jako Pán Ježíš 
posílal apoštoly ve dvojicích. Také se pohy-
bují v prostředí, které není zrovna bezpečné, 

To jsou ty, co chodí po dvou…
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ROZHOVOR

Jakou podobu má Vaše osobní spolupráce?
Velmi jsem obdivovala nadšení sester, jak 
nezištně pracují pro lidi na úplném dně, se 
kterými si nikdo neví rady.  Měla jsem už tro-
chu zkušeností s dobrovolnictvím v Armádě 
spásy, která začala v Praze působit také na 
jaře 1990. Na rozdíl od tichého příchodu 
Sester Matky Terezy, Armáda spásy do Pra-
hy přímo „vtrhla“. Přijeli sem vzdělaní lidé 
se zkušenostmi z  celého světa a  pomáhali 
s otevřením a provozem prvního azylového 
domu. Naléhavě hledali zaměstnance a dob-
rovolníky, tak jsem nějaký čas pracovala 
jako dobrovolník tam. Bylo to něco u  nás 
naprosto nového a zajímavého, jen vidět tak 
organizovaný a sehraný tým. Většinou v Ar-
mádě spásy nevydržel nikdo pracovat dlou-
ho, protože tam byla opravdu přísná pravi-
dla, hlavně ve vztahu ke klientům.  Myslím, 
že dodnes Pražané vůbec nedoceňují přínos 
organizací, které pomáhají našim lidem bez 
domova.  Nevím, jak je to dnes, ale v té době 
celý provoz financovala Armáda spásy peně-
zi ze zahraničí, město přispívalo jen symbo-
licky, nepatrnou částkou.
Moje spolupráce se sestrami funguje na 
osobních vztazích. Mají na mě kontakt, 
a pokud potřebují, zavolají. Zpravidla se jed-
ná o potřebu něco někde vyzvednout nebo 
někoho někam odvézt. Spolupráce je nára-
zová, někdy sestry zavolají třikrát v  týdnu, 
jindy se třeba několik měsíců neozvou. Bě-
hem spolupráce jsem pochopila, proč sestry 
zveřejňují tak málo o své práci. Náplní jejich 
práce není nic tajného, jen je to pro většinu 
lidí těžko pochopitelné a uvěřitelné. Matka 
Tereza říkala: „Přijďte a uvidíte!“.

Kolik dalších spolupracovníků sestry 
mají a jak pomáhají?
Myslím, že jsou sestry překvapené, jak málo 
lidí v České republice pomáhá a spolupracu-
je.  Příležitostně k  nim přicházejí také dob-
rovolníci – studenti z Polska nebo Španělska 

a ti vypráví, jak u nich doma dobrovolníci tře-
ba chodí jen mluvit s  lidmi bez domova. To 
tady zatím moc nefunguje. Jednou jsem zaži-
la, jak turisté z ciziny při náhodném setkání 
sestrám řekli, že obdivují jejich práci a váží 
si jich. Bylo vidět, že tohle sestry v Čechách 
často neslyší. Dobrovolníci se občas rekrutují 
i z řad samotných bezdomovců. Když se ně-
kterému z nich podaří se sebrat ze samotné-
ho dna, dochází k sestrám pomáhat.

Mezi sestrami jsou cizinky. Z  jakých 
zemí přicházejí a  jak rychle se adap-
tují, například za jak dlouho zvládnou 
jazyk?
Tady v kobyliském domě jsou sestry z Indie, 
Polska, Slovenska, Rumunska a jiných zemí.  
Po několika letech působení na jednom mís-
tě jdou dál a přicházejí jiné.  Všechny sest-
ry mezi sebou mluví anglicky a  není jejich 
úkolem zvládnout jazyk v místě, kde působí. 
Z Armády spásy mám zkušenost, že toto je 
spíš výhodou. Protože bezdomovci si velmi 
vymýšlejí. Když sestry zvládají jen základní 
výrazy v češtině, jsou těchto těžko uvěřitel-
ných historek ušetřeny. 

Dne 7.10.2015 jste se zúčastnila oslavy 
65 let od založení kongregace Misioná-
řek lásky. Jak jste ji prožila?
Oslava se konala právě v domě tady v Koby-
lisích a hostem na ní byl kardinál Miroslav 
Vlk. Oslava začala hodinovou adorací v kap-
li, všichni pohromadě, sestry, rodiny s  dět-
mi, bezdomovci, spolupracovníci a  ostatní 
příznivci.  Následovala mše svatá a nakonec 
hostina, kterou sestry přichystaly. Během 
promluvy pan kardinál vyzdvihl, jak sestry 
naplňují slova Pána Ježíše, že všechno, co 
jsme udělali pro ty nejmenší, Jemu jsme udě-
lali.  Bylo milé se oslavy zúčastnit.

Děkuji za rozhovor.
Olga Lisáková

Pondělí 6.30 P. Martin Hobza
  18.30 P. Josef Brtník

Úterý 6.30 P. Josef Brtník
  18.30 P. M. Sklenář koordinuje – pro mládež

Středa 6.30 P. Pavel Šimůnek
  17.00 P. Josef Kopecký nebo P. Ladislav Banďouch – pro děti
  18.30 P. Jan Vývoda nebo P. Martin Hobza

Čtvrtek 6.30 P. Josef Kopecký 
  18.30 P. Ladislav Banďouch

Pátek 6.30 P. Marek Sklenář
  18.30 P. Josef Brtník

Sobota 6.30 P. Josef Kopecký nebo P. Pavel Šimůnek
  18.30 P. Josef Brtník nebo P. Ladislav Banďouch

Pravidelné bohoslužby 
neděle 7.30, 9.00, 10.30, 18.30 eucharistická bohoslužba

po - so 6.15 ranní chvály
 6.30, 18.30 eucharistická bohoslužba

středa 17.00 eucharist. bohosl. pro děti mladšího školního věku

Pravidelná možnost ke svátosti smíření je denně půl hodiny před večerní bohoslužbou. 
 

Příležitost ke svátosti smíření

Bohoslužby ve všední dny pravidelně (mimo výjimky) slouží:



Listopad
liché pondělky 19.15  Hovory o bibli s jáhnem Jaroslavem Schrötterem, místnost Emauzy
sudé úterky 19.20  Hovory nad katechismem s jáhnem Josefem Fiřtem, místnost Emauzy 
každý čtvrtek 19.00-19.30 Eucharistická adorace, kostel
každý pátek 18.00 Růženec za mír, pronásledované křesťany a ty, jimž je svěřena moc, kostel
2. po 19.10 Setkání rodičů dětí k přípravě na 1. svaté přijímání, farní knihovna
3. út 18.30 Úterky u Terky: O podstatě křesťanství s Prokopem Jirsou
4. st 16.00  Svátost smíření pro děti školního věku
  16.00 Bohoslužba v D.D. Ďáblice
5. čt 9.15 Mamky sobě, o svátosti smíření s P. Jendou Vývodou, místnost Emauzy
  15.00  Bohoslužba v D.D. Mirovická
  18.30  Seminář pro rodiče, J. Frantíková: „Když je toho na mě moc“, klub. U Hrocha
  19.00-19.30 Adorace a modlitby za povolání ke kněžství a zasvěcenému životu, kostel
  19.30-23.00 Osobní adorace, kostel
6. pá 17.00  Adorace, příležitost ke svátosti smíření, kostel 
  18.30  Bohoslužba s přijímáním pod obojí způsobou
  19.20 Uvedení do duchovní četby Písma následující neděle, skupinky
7. so 16.00 Příprava rodičů na křty dětí
8. ne 10.30 Křty dětí, sbírka na charitativní činnost v arcidiecézi
   Klub seniorů, výstava p. Janáka – poutní místa – Svatá Hora
9. po 10.00 Rezidence ROSA – setkání s knězem na duchovní téma
  18.30 Setkání živého růžence
10. út 18.30 Úterky u Terky, diskusní skupinky
10.-15.   Duchovní cvičení II. na faře ve Zdicích, P. Josef Brtník
12. čt 19.00-19.30 Adorace a modlitby za povolání k manželství a rodinnému životu
13 pá 19.15 Kdo jsou oni, kdo jsme my? M. Sodomková o putování s uprchlíky, f. sál
14. so 8.00 – 17.30 Arcidiecézní setkání ministrantů
14.-15. so-ne   Kdo je Duch svatý a co dělá? – víkend s Alfou otevřený všem zájemcům   
15. ne  Den Bible, sbírka na Biblické dílo
  14.00  Drakyáda, sraz u našeho kostela 
  19.30 Setkání pastorační rady farnosti
17. út 18.30 Úterky u Terky, diskusní skupinky
19. čt 15.00 Bohoslužba v D.D. Mirovická
  18.00  Seminář pro rodiče: Digitální technologie a  jejich vliv na děti, klub. 

U Hrocha
20. pá 19.00-20.15 Měsíční zastavení s Donem Boskem, kostel
  19.30  Ples Salesiánského střediska mládeže k 20. výročí od založení, KD Ládví
20.-21.   Výjezd katechumenů 1. roku přípravy do Zdic
22. ne  Slavnost Ježíše Krista Krále, konec církevního roku
   Klub seniorů, posezení s harmonikou M. Miškaříka
24. út 18.30 Úterky u Terky, večer chval, boční kaple kostela
27.-28. pá-so  Výjezd katechumenů 2. roku přípravy do Zdic
27.-29 pá-ne  Advent Stop pro  mládež
28. so 9.00-12.00  Tvoření adventních věnců, farní sál
  17.00 Žehnání adventních věnců, kostel
29. ne  1. neděle adventní, zahájení nového církevního roku

Prosinec
1.-4. út-pá  Celodenní eucharistická adorace, kostel
1. út 18.30 Úterky u Terky, diskusní skupinky
3. čt 9.30 Mamky sobě: o lásce a úctě s Veronikou Mokrejšovou, místnost Emauzy
4. pá 6.30 Ranní bohoslužba s rorátními zpěvy
5. so 9.30-16.00 Duchovní obnova pro rodiče dětí do 10 r., farní sál, kostel

FARNÍ AKTIVITY


